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Тыйым көбейсе, 
тұтынушы азая ма?

Елімізде 1 шілдеден бастап д�кен с�релерінде темекіні �ою�а тыйым салынды. Жа�а 
ереже бойынша, сауда орындарында темекі �німдерін ашы�тан-ашы� �ою�а, жарнамалау�а 
болмайды. Оны� орнына а� пара��а еш�андай суретсіз шылымны� тізімі �ана жазылады. 
Б!л шектеу темекіге әуес адамдарды� санын �ыс�арту �шін  �абылданып жат�аны белгілі. 
Десек те, б!л бастама нәтиже бере ме, жо� па?  Ол жа�ы белгісіздеу болып т!р. Шынды�ында, 
к�пшілік темекіден бас тарту �шін �андай амал�а к�шкен ж�н?

ПРЕЗИДЕНТ ВОЛКАН БОЗКЫРМЕН КЕЗДЕСТІ

Тегін оқудың  құны жоқ па?
'аза� �о�амында жастар әлі к�нге 

дейін за�гер, экономика маман-
ды�тарын та�даудан танбай келеді. 
Мысалы, ауыл шаруашылы�ы сала-
сыны� маманды�тары бойынша 
гранттар саны артылып �алып жатыр. 
Ал о�ан талапкерлер  «мы� салса, бір 
баспайды». Сол себепті б!л сала�а 
б�лінген гранттарды �айта �айтару�а 
мәжб�рміз. 

'аза�стан Президенті Б00 
Бас Ас самблеясыны� т�ра�асы 
Вол кан Бозкырмен кездесу �т-
кіз ді. Б!л туралы А�орданы� 
баспас�з �ыз меті хабарлады.

Ашық трансформаторлар – ажал ошағы, 
қоршалмай жатпақ қашанғы?
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Кедейміз! Басқа не дейміз?..
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Кездесу барысында Қазақстан мен 
Біріккен Ұлттар Ұйымы арасындағы ын-
ты  мақтастықтың басым бағыттары тал-
қыланды. Пандемияға қарсы күрестегі 
бір лескен іс-қимылдарға, сондай-ақ 
�ңір  лік қауіпсіздік пен тұрақтылықты 
қам тамасыз етуге ерекше назар ауда-
рылды.  

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
БҰҰ Бас Ассамблеясының т�рағасы Вол-
кан Бозкырдың Қазақстан мен аймаққа 
жа саған сапары Орталық Азияның р�лі 
артып келе жатқанын к�рсететінін атап 
�тті.   

– Орталық Азияда болып жатқан 
ахуал ды бағалау тұрғысынан Сіздің бұл 
сапарыңыз аса маңызды. Аталған аймақ 
жаһандық саясат аясында зор маңызға ие 
болып келе жатыр. 1зіңізді БҰҰ Бас 
Ассамблеясының сайланған т�рағасы 
ретінде к�ргеніме қуаныштымын. Сіздің 
осы жауапты әрі маңызды миссияңыз 
табысты болады деп ойлаймын. Біз 
Біріккен Ұлттар Ұйымын мультила тера-
лизмнің діңгегі ретінде қарастырамыз. 

Қа зақстан БҰҰ-ның мақсаттарын толық 
қол дайды. Ассамблея Сіздің дана бас шы-
лығыңызбен ұйымның мақсатына қол 
жеткізуіне, әсіресе қалыпты �мірдің 
барлық саласына әсер еткен пан де мия-
ның теріс салдары кезінде елеулі үлес 
қо сады, – деді Қазақстан Президенті.

Мемлекет басшысы халықаралық 

қо ғамдастықтың пандемия салдарына 
қарсы күресте жұдырықтай жұмылуы 
қа жет деп санайды.

Волкан Бозкыр Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа жылы қабылдағаны үшін алғыс 
ай тып, Қазақстанның БҰҰ Қауіпсіздік 
Кеңесіне т�рағалығының қорытын ды ла-
рын, сондай-ақ Сирия қақтығысын рет-

теу үшін жүргізген жұмыстарын жоғары 
ба ғалады.

– Қазақстан Біріккен Ұлттар Ұйы мы-
ның жұмысына �те белсенді атсалысады. 
Сіз БҰҰ жүйесінде к�п жыл жұмыс іс те-
діңіз. Тәжірибеңіз мол. Елдің басшылығы 
да ұйым мен белсенді ықпалдастық жа-
сай ды. Қазақстанның Сирия қақтығысын 

Астана процесі ретінде белгілі бейбіт 
жол мен реттеуге қосқан үлесін қолдай-
мын, – деді БҰҰ Бас Ассамблеясының 
т� ра ғасы.

Сонымен қатар әңгімелесу барысында 
Ауғанстандағы ахуалға байланысты 
�ңірлік қауіпсіздік пен тұрақтылықты 
қамтамасыз ету мәселелері де с�з болды.

'аза�стан хал�ы та�ы да 
ке  дейлене т�сті. Мысалы, елі-
міз де табысы е� т�менгі к�н к�-
ріс  тен де нашар халы�ты� са-
ны тек 1996 жылдан бастап 
есеп ке алы нып келеді. Сол 
кез де ке дейлік шегінде �мір 
с�р ген дер ді� �лесі 34,6 пайыз 
болса, �а зір былтыр�ыдан 4,5 
пайыз �а артып отыр. Еске сала 
кетсек, 2020 жылы корона-
вирус пан де миясыны� 'аза�-
стан �а әсеріне тал дау жаса�ан 
Д�ниеж�зілік банк «Да�дарыс-
ты е�серу» атты есебінде біз-
де гі кедейлерді� 2 мил лион 
373 мы� адам�а жет ке нін мә-
лім деген еді.

Екі жыл бұрын елдегі жоғары оқу 
орын  дарына 54 мыңға жуық грант беріл-
се, оның 4 мыңға жуығы игерілмей қал-
ған. Бұдан б�лек, к�пбалалы және аз 
қам   тыл ған отбасылардан шыққан ба ла-
лар   ға қосымша тағы 5 мың грант б�лін-
ген. 

Б�гінде Жамбыл облысы аума-
�ында 144 ашы� жат�ан трансфор-
матор бар. Оны� ма�айында ойнап 
ж�ріп от бас�ан бала да, ток�а т�с-
кен ересек те  аз емес. Ж!рт білсе 
де, о�ан жауапты адамдар �айда 
�а рап отыр? 

– Ата-ана болғандықтан, бала ла ры мыз 
үшін алаңдайтынымыз анық. Себебі ашық 
жат қан трансформатор кез келген тірі жан 
ие сіне қауіпті. Қан ша айтсақ та, ойын баласы 
ұмы  тып кетеді. Кейде тал түсте, кейде кеш-
құрым балалар сол маңайдан қор ғасын іздеп, 
болмаса �рмелеп ой нап, �ріп жүреді. Қайбір 
жылдары ауыл дың ер-азаматтары сым қор-
шау мен қоршап тастаған болатын. Кейін ол 
да ашылып қалды. Негізінде, мұн дай транс-
форматорлар ашық жат пауы тиіс емес пе? 
Оқыс жағдай бол са, оған кім жауап береді? 
Адам шы ғыны болса, мың жерден жауап бер-
се де үзілген �мірді жалғай ал май ды ғой. 
Жер гілікті әкімдіктегілерге де бұл мәселені 
қан ша айтқан бола тын быз. Айтылған с�з сол 
жер де қа лып кетеді. Кейбіреулері «Бала-
ларыңыз ға ескертіп отырыңыздар» деп �зі-
мізге ақыл айтады.

Жалғызбасты әкелердің тағдыры 
ешкімді толғандырмай ма?

Тілсіз жаудың құрбаны көбейді

Жал�ызбасты әке. '!ла��а 
т�р пі дей тиетін осы тіркес «жал-
   �ызбасты ана» деген с�зге �а-
ра�анда тым сирек �олданыл-
�анымен, балаларын жал �ыз 
тәрбиелеп отыр�ан әкелер – б�-
гін гі �о�амны� шын ды�ы. Та�-
дырды� тәл ке гіне !шыра�ан 
олар �з міндеттерін �алай ат�а-
рып отыр? Мем лекет та рапынан 
�андай к� мек к�рсетіледі? 'ан-
дай санат�а жат�ызыл�ан? 
Же�іл    діктер бар ма?

Б!рыннан от пен суды тілсіз жау�а тели-
тініміз бе кер емес. Шынды�ы сол со� �ы жыл-
дары �рт �! шып, су�а кетіп, �аза тап�андар 
жай лы жиі-жиі еститін бол ды�. '!т �арушылар 
жыл сайын �ауіп сіздік ережелерін айтып, әбі-
гер бол�анымен, ты�дап жат �ан �!ла� жо�. 
Aкі нішке �арай, су�а т�сем деп ажал �!ш �ан 
аза маттарды� саны то�таусыз �сіп барады. 
Неге?

ҚАУІПСІЗДІК ҰМЫТ ҚАЛҒАНДАЙ
Судағы қауіпсіздікті қамтама сыз ету жайы тікелей 

Т�тенше жағдайлар министрлігінің негізгі міндеті мен 
құзырына енеді. Осы мақсатта Полиция департа мен-
тімен және жергілікті атқарушы органдар бірлесіп жыл 
сайын түрлі іс-шара атқаратынын білеміз.



2
W

W
W

.A
IK

Y
N

.K
Z



e-mail: aikyngazeti@gmail.com www.facebook.com/aikyn.kz

АҚПАРАТ
@aikyngazeti

AI  YNQQ№101 (3958) 
10 ШІЛДЕ 2021 СЕНБІ

Биыл 6 ай ішінде жем-
�орлы� фактісі бойынша 658 
адам �ылмысты� жауап-
кершілікке тартыл�ан. Оны� 
61-і – республикалы� және об-
лысты� де�гейдегі бас шылар. 

Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігінің т�рағасы 
Марат Ахметжанов ведомствоның 
алқа мәжілісінде осындай деректер 
келтіріп: «Статистика сыбайлас 

жем қорлық қылмыстарын тір-
кеудің 35%-ға немесе 1 540-тан 
1 005-ке дейін т�мендегенін к�р-
сетеді. Сонымен қатар жылдың 
6 айында 658 адам қылмыстық 
жауап кершілікке тартылды. Олар-
дың 61-і республикалық және об-
лыстық деңгейдегі басшы және 
вице-министр, 3 судья. Жеті �ңір-
лік әкім мен олардың орынба-
сарлары әшкереленді», – деді сы-
байлас жемқорлыққа қарсы қыз-

мет басшысы. Айтуынша, осындай 
заңсыз әекеттерден келген за-
лалдың 15 млрд теңгесі қазынаға 
қайтарылған. Сондай-ақ 6 айдың 
ішінде бизнестің жұ мы сына орын-
сыз килігудің 60 жағ дайы, к�-
леңкелі экономика субъек тілеріне 
қамқорлық жа саудың 45 фактісі, 
жүйелі сы байлас жемқорлықтың 
61 фактісі тіркелген.

М.БАҚЫТЖАН

Жарты жылда 7 әкім 
жемқорлықпен ұсталған

Сыбайлас жемқорлыққа қар-
сы іс-қимыл агенттігі «Атамекен» 
ұлттық кәсіпкерлер палатасымен 
бірлесіп конкурстық сатып алу 
ба ғаларына мониторинг пен тал-
дау жүргізген. Қорытын ды сында 
біршама түсініксіз жайтқа тап 
болған.  Мысалы, Батыс Қазақс-
тан облысы Казталов ауданының 
әкімдігі ауданы 40-тан 60 шаршы 
метрге дейінгі пәтерді 30 млн тең-
геге сатып алуды жоспарлаған.

«Мұндай баға тіпті елордада 
да болмаған. Біздің ұсынысымыз 
бойынша баға 6 есеге (5 млн 
теңге) түсірілді», – деді Марат 
Ахметжанов.

Агенттік т�рағасының ай-
туын ша, бағаны бұлайша қолдан 
к�теру келісілген параны �теу 
үшін қолданылуы мүмкін.

«>ткен жылы бағаны асырып 
к�рсетудің шығындары 40 млрд 

болса, биыл жарты жылдың �зін-
де 36 млрд теңгенің алшақтығы 
анықталып отыр. Іс жүзінде бұл 
проблемалық сигнал. Бағаны 

к�теру – пара алу және қайтару-
дың алғашқы қадамы», – деді 
Марат Ахметжанов.

М.ҚАЙРАТ

30 миллионға 
сатып алмақ болған

Батыс �аза�стан облысы �азталов ауданыны� әкімдігі 5 миллион те�гені� пәтерін 30 
миллион�а сатып алма� бол�ан. Б"л туралы Сыбайлас жем�орлы��а �арсы іс-�имыл агенттігіні� 
т$ра�асы Марат Ахметжанов айтты.

Екіжақты кездесу барысында 
Сенат Спикері Біріккен Ұлттар 
Ұйымымен �зара тығыз байланыс 
орнату Қазақстанның сыртқы сая-
сатындағы басым бағыттардың бірі 
екенін, қазір елімізде ұйым б�лім-
шелерінің 27 �кілдігі жұмыс істей-
тінін жеткізді.

Сонымен қатар Мемлекет бас-
шысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
бастамасымен елімізде іске асы-
рылып жатқан маңызды саяси 
және демократиялық реформа-
ларға егжей-тегжейлі с�з болған 
кездесуде БҰҰ-ның тұрақты даму 
мақсаттарын іске асыру мәселелері 
де талқыланды. Сенат Т�рағасы-

ның айтуынша, биылғы жылдың 
ба сында бұл мақсаттардың инди-
ка торларын ұлттық мүддеге сәй-
кестендіру аяқталған. Басым 
міндеттердің шамамен 80 пайызы 
еліміздің стратегиялық жоспарлау 
құжаттарына сай интеграция лан-
ған. Осы мақсаттарды іске асыруда 
Парламент депутат тарының ай-
рықша р�лін атап �ткен Мәулен 
Fшімбаев:

«Тұрақты даму мақсаттарына 
қол жеткізуде ұлттық Парламент-
тердің маңызы аса зор. Депутаттар 
тиісті заңдарды қабылдай отырып, 
к�зделген міндеттерді орындауды 
қамтамасыз етеді. Осы ретте 

Қа    зақстан сенаторлары тұрақты 
даму мақсаттарын іске асыру жо-
лында ынтымақтасуға және ық-
палдасуға дайын екенін жет кізгім 
келеді», – деді. 

Кездесу соңында Сенат Т�ра-
ғасы БҰҰ Бас Ассамблеясының 
Халықаралық ядролық сынақ-
тарға қарсы іс-қимыл күніне ар-
налған дәстүрлі пленарлық оты-
рысын �ткізу жоспарға енгізілгені 
үшін мейманға ризашылығын 
білдіріп, еліміз үшін бұл күн ерек-
ше мән беретінін айтты. Сондай-
ақ ол 29 тамыз Семей полиго-
нының ресми түрде жабылған күні 
Қазақстан үшін ғана емес, барша 
адамзат тарихы үшін үлкен маңыз-
ға ие дата саналатынын тілге тиек 
етті.

Ж.МҮСІЛІМ

СЕНАТОРЛАР 
ынтымақтастыққа дайын

Мадияр ТӨЛЕУ 

БАҒАНЫ К�ТЕРУ 
БАС ТАРТУҒА СЕБЕП ПЕ?
«Халық денсаулығы және 

денсаулық сақтау жүйесі туралы» 
кодекске енгізілген �згерістерде 
қораптағы темекіден б�лек, қор-
қорға арналған темекіні, қорқор 
қоспасын, темекіні қыздыратын 
құралдарды да с�реге қоюға бол-
майды. Сатылатын темекі �нім-
дерінің тізімі мен бағасы қағазға 
алфавит бойынша жазылып, ілініп 
тұрмақ. Ілінетін қағаздың к�леміне 
де шектеу бар. 40х30 сантиметрден 
аспауы тиіс. Суретке де тыйым 
салынған. Сауда нысанына келген 
тұтынушы тізімді к�ріп, қажетті 
�німді сұраса ғана к�рсетуге рұқ-
сат. Негізі, бұлай дүрлігіп, темекіге 
қатысты шектеулерді нығайту 
әрекеті де бекер емес. Қазір шы-
лым тартатын жандар әлемнің 
мәселесіне айналды. Мысалы, 
Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйымының соңғы деректеріне 
сенсек, қазір жер шарында 1 млрд-
тан астам адам тұрақты түрде те-
мекі шегеді. Темекі тұтынушылар 
жылына 5,7 млрд дана темекі 
пайдаланып, 1 млн тонна тұқыл 
тастайды екен. Бұған қарап оның 
адам денсаулығына ғана емес, 
қоршаған ортаға да зияны орасан 
екенін аңғарамыз. Айтпақшы, жыл 

сайын темекі кем дегенде 8 мил-
лион адамның �мірін қияды. Бұл 
статистиканы кеміту мақсатында 
әлем елдері түрлі шара қолданып 
келеді. Қазақстан да реті келсе, 
шы лым шегуге қатысты шектеу-
лерді к�бейтіп, бағасын к�теріп 
жатыр. Баға демекші, Дүниежүзілік 
банк  Қазақстанда темекі бағасы 
т�мен екенін талайдан бері мә-
лімдеп жүр. 

Соның әсері ме, елімізде темекі 
бағасы соңғы жылдары жиі к� те-
рілді. Былтыр қарашада бір қорап 
шылымның орташа бағасы 470 
теңге болған. қазір бұл құнға темекі 
сатып ала алмайсыз. Осы күні ең 
арзан темекінің бағасы 530 теңгеге 
жетті. Оған қоса, осылай жыл са-
нап �згере бермек. >йткені былтыр 
Қаржы министрлігі тиісті қаулыға 
�згеріс енгізген еді. Жобаға назар 
салсақ, баға 2021 жылы 1 қаңтарда 
– 500 теңгеге, 2022 жылдың 1 қаң-
тарда – 550 теңгеге, 2023 жылдың 
1 қаңтарынан бастап 600 теңгеге 
қымбаттауы тиіс екен. Темекі құ-
нын еселеп к�теру жайы осы 
кезең ге дейін Үкіметте бірнеше рет 
айтылды. Шылым шегуге қарсы 
түрлі қоғамдық ұйым да пікірді 
құп тап отыр. Ал бізді толған ды-
рары, шектеулер мен бағаны �сіру 
халықты темекіден бас тартуға 
итермелей ала ма? 

Баға мәселесін, әсіресе «Темекі 
түтінінен азат Қазақстан үшін» 

ұлттық коалициясы жиі к�теріп 
жүр. Одақ «ел тұрғындары темекі 
бағасын к�терсе, мәжбүрліктен бас 
тартар еді» деген пікірді к�п ай-
тады. >йткені бізде бір қорап те-
мекінің бағасы 1 доллардан сәл 
асады. Ал шетелде баға мүлде бас-
қаша. Мәселен, Еуропа елдерінде 
темекінің бір қорабы шамамен 
5 мың теңгеге, Жаңа Зеландияда 
14 мың теңгеге сатылады. Адам-
дардың темекі тартуын тастауға 
к�біне мемлекеттік шаралар ықпал 
ете алатын к�рінеді. Одан кейін 
адам �зін тәрбиелемек. Ол үшін 
психотерапевтің к�мегіне жүгінген 
ж�н. Ересектер мен жас�спірім-
дерге темекі сыртындағы қорқы-
нышты суретпен ғана бағыт бер-
мей, лайықты іс-шара жүру керек 
екен. Мұнда да ақпараттық қолдау 
маңызды. Коалицияның дәйе-
гінше, темекі шегетін адамдардың 
18 пайызы �з жігерінің арқасында 
1 күнде тастай алады. Ал 20 пайы-
зына психотерапевтің к�мегі қажет 
болады. Дегенмен құмар лықтан 
айыға қою оңайға түспейтін 

тәрізді. Себебі темекі қолжетімсіз 
бола бастаған сайын адамдар түрлі 
заңсыздыққа баруы мүмкін.  

ЗАҢСЫЗДЫҚ 
К�БЕЙМЕЙ МЕ?    

Негізі, темекі �німдеріне қа-
тысты шектеу енгізу 2019 жылы да 
айтылған болатын. Сол жылы 
Денсаулық сақтау министрлігі мен 
кәсіпкерлер біраз дауласты. Бизнес 
�кілдері �здерінің шығынға батып, 
есесіне контрафактілік темекінің 
м�лшері артатынын ескерткен 
болатын. AC Nielsen мәліметтері 
бойынша, 2018 жылы Қазақстан-
дағы контрафактілік �нім үлесі 
шамамен 1,8-2 пайызды құраған. 
Осылай мемлекеттік бюджет салық 
түрінде түсетін 1,9 млрд теңге қар-
жыдан айырылып қалған екен. 
Яғни, темекіні жайғастыруға ты-
йым салу сатушы с�ресіне тығып 
сататын контрафактілік �німнің 
түсу ықтималдығын арттыруы да 
мүмкін-ақ. Бұдан б�лек, 2019 жы-
лы әлемнің 58 елінде темекіге 
қатысты шектеулер енгізу мәселесі 

қозғалғанда түрлі пікірталас туын-
даған. Кейбір сарапшы никотині 
аз м�лшердегі темекі халыққа 
қолжетімсіз бола бастаған сайын 
кей адамдар құмарын қандыру 
үшін басқа жолдар іздейтіні ай-
тылған. Мысалы, темекіні қолдан 
жасауға ұмтылып, есірткі тұтынып, 
желім иіскеу тәрізді түрлі амалға 
барса да таңғалмайсыз. Қош, бі рақ 
елімізде шылымның кесірінен к�з 
жұматын жандар саны әлі азаймай 
келеді. 

                            
�ЛІМ ДЕҢГЕЙІ

Ресми мәліметтерге сенсек, 
2020 жылы Қазақстанда темекі 
кесірінен 161,3 мың адам қаза тап-
қан екен. 2019 жылмен салыс-
тырғанда 21 пайызға артқан. Оның 
14 пайызы, яғни, 23 мыңы тыныс 
алу жолдарының ауруларынан к�з 
жұмған. Бұл ретте шылым �кпенің 
қатерлі ісігін жылдам тудыратын 
зиянды дүние екенін ұмытпаған 
абзал. Былтыр елімізде 14 150 адам 
қатерлі ісіктен к�з жұмған. Оның 
16,4 пайызы �кпе обырымен ауыр-
ған екен. Бірақ олардың қанша 
пайызы бұл дертке темекінің әсе-
рінен шалдыққаны жайлы ақпар ат 
жоқ. Бірақ дәрігерлер �кпенің 
қа терлі ісігі жағдайында к�п адам-
ның темекі тұтынып келгенін 
анық тайтынға ұқсайды. 

– Темекі шегетін адам демігеді, 
тыныс жолдарынан қақырық б�-
лінеді, қан айналымы нашарлап, 
салдарынан ағза жасушаларына 
қорек дұрыс бармайды. Никотин 
– жүрек-қан тамыры жүйесінің 
ауру ларын тудырады, ас қорыту 
функ циясы, к�ру қабілеті нашар-
лайды. Тіс эмалінде қатты және 
жұмсақ тастар түзіледі. Қалқанша 
безінің қызметі нашарлап, әйел-
дердің репродуктивті қабілеті  т�-

мендейді. Жүйке жүйесі бұзылып, 
күш-жігер азаяды, тез шаршау пай-
да болады. Онкологиялық аурулар 
қаупін жоғарылатады. Тіпті, 
генетикалық ауытқуларға алып 
келуі мүмкін. Шылым шегу шілер 
�кпе рагынан 6-9 есе жиірек �леді. 
Жүрек аурулары да 2-3 есе жоғары. 
Бетті тез әжім басады. Шылым 
шегетін адам бас тартқысы келсе, 
�зіне берген уәдесінде тұ руға 
үйренуі тиіс. Стрестен темекі арқы-
лы емес, салауатты �мір салты ар-
қы лы арылған абзал, – дейді пси-
хиатр-нарколог Татьяна Евтушенко. 

Ал Қазақстан аумағында темекі 
�ндіретін екі алып компания бар. 
Philip Morris International және 
Japan Tobacco International тран-
сұлттық компаниялары. Мәселен, 
еліміздің ішкі нары ғының 40 
пайызға жуығын қамтитын Japan 
Tobacco International Тәжікстан, 
>збекстан, Қырғыз Республикасы 
мен Моңғолия тәрізді елдерге 
миллиардтаған тонна темекі 
ж�нелтеді. 2016 жылы Қазақстан 
�зге елдерге 7,7 млрд тонна шылым 
тасымалдаған. Бірақ біздегі темекі 
�ндірушілер 2012 жылдан бері жыл 
сайын �ндірілетін темекінің 
к�лемін азайтып отырған. Алайда 
былтыр 10 пайызға қайта к�теріпті. 
Ал елімізге былтыр 3 млрд тонна 
темекі мен папирос әкелінген. Бұл 
сандарға қарап, ел аумағында 
темекіге әуес адамдар саны к�п пе 
дерсіз. 2020 жылдың мамырында 
Статистика комитеті алғаш рет 
ересектер арасында темекі тұтыну 
туралы сауалнама жүргізген. 
Сауалнамаға 5,5 млн адам қатысып, 
қорытындысы бойынша, олардың 
шамамен 21,9 пайызы тұрақты 
шы лым шегетін болған. Бұдан 
б�лек, соңғы жылдары электронды 
темекі шегетін жастардың қарасы 
к�бейгенін айтып, мамандар дабыл 
қағып жүр. Демек, түтінге құмарт-
қандар қоғам үшін расымен 
мәселеге айналып барады.

Тыйым көбейсе, тұтынушы азая ма?

Кеше Сенат Т$ра�асы Мәулен *шімбаев Б++ Бас 
Ассамблеясы 75-сессиясыны� т$ра�асы Волкан Бозкырды 
�абылдап, �аза�станны� Б++ және оны� �"рылымды� 
б$лімшелерімен $зара іс-�имыл мәселелерін тал�ылады. 

Елімізде 1 шілдеден бастап д9кен с$релерінде темекіні 
�ою�а тыйым салынды. Жа�а ереже бойынша, сауда 
орындарында темекі $німдерін ашы�тан-ашы� �ою�а, 
жарнамалау�а болмайды. Оны� орнына а� пара��а еш�андай 
суретсіз шылымны� тізімі �ана жазылады. Б"л шектеу темекіге 
әуес адамдарды� санын �ыс�арту 9шін  �абылданып жат�аны 
белгілі. Десек те, б"л бастама нәтиже бере ме, жо� па? Ол жа�ы 
белгісіздеу болып т"р. Шынды�ында, к$пшілік темекіден бас 
тарту 9шін �андай амал�а к$шкен ж$н?

Былтыр екі университетті тек-
серу барысында білім беру сала-
сындағы заңнаманы �рескел 
бұзғаны анықталды. Сол кезде 
білім беру ошақтарының қызметі 
тоқтатылып, оларға анықталған 
бұзушылықтарды жоюға уақыт 
берілген. Алайда жоғары оқу 
орындары қателіктермен жұмыс 
жүргізбей, 8 ай комитеттің ли-
цензияны тоқтата тұру туралы 
ше шіміне шағымданумен айна-
лыс қан. Бірақ соңында сот ко-
митеттің шешімін �з күшінде 
қал дыру туралы шешім шығары-
лып, университеттің к�птеген 
ша ғымы қанағаттандырылмады. 
Енді Шымкент қаласының ма-
мандандырылған ауданаралық 
әкімшілік сотының шешімімен екі 

университет лицензиясынан 
айырылды.

Оқу орындарына жүргізілген 
тексеру қорытындысы бойынша, 
кадрларды даярлау сапасы кем-
шіліктерге толы болған. Мысалы, 
«Орда» университетінде оқитын-
дардың 97%-ы шекті балдан �тпе-
ген және оқу процесінде алынған 
білім мен құзыреттердің жеткілікті 
деңгейін растай алмады. Екі уни-
верситетте де кестеге сәйкес жап-
пай сабақ �ткізбеу фактілері анық-
талған. Ағымдағы бағалар қойыл-
маған, бекітілген кестеге сәйкес 
емтихандар �ткізілмеген, пәндер 
толық к�лемде оқытылмаған. 
Тиісті 5 кредиттің орнына тек 3 
кредит игеріліпті. Барлық пән оқу-
әдістемелік материалдары толық 

қамтамасыз етілмеген. Оқыту-
шылардың бекітілген педагоги-
калық жүктемесі мен оның нақты 
орындалуы арасында үлкен 
айырмашылықтар белгілі болып 
отыр. Яғни, оқытушыда жүктемеде 
белгілі бір пән бойынша дәріс оқу 
жоспарланғанымен, іс жүзінде 
студенттер білім алмаған. БҒМ 
білім және ғылым саласындағы 
Са паны қамтамасыз ету комите-
тінің Жоғары және жоғары оқу 
орнынан кейінгі білім беру сала-
сындағы бақылау басқармасының 
басшысы Эльвира Сапарбеко-
ваның айтуынша, Тәуелсіз білім 
беру сапасын қамтамасыз ету 
агент тігі де бұл жоғары оқу орын-
да рын аккредиттеуді тоқтатты. 
Ендігі жерде екі университеттің 
тү лектерге беретін дипломы заң-
сыз болып саналады.

М.ЖАДЫРА

Тағы да екі университет 
лицензиядан айырылды

Шымкент �аласыны� екі жо�ары о�у орны бас лицензиясынан 
�а�ылды. Олар –  б"рын�ы Silkway халы�аралы� университеті, 
�азіргі «Орда» және «Мирас» жо�ары о�у орны.



3
www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiaikyngazeti@gmail.com

W
W

W
.A

IK
Y

N
.K

Z



БАҒДАРAI  YNQ Q №101 (3958) 
10 ШІЛДЕ 2021 СЕНБІ

Арал �ңіріне келген депутаттар 
«Nur Otan» партиясының фракция 
мүшелерімен және аудан кәсіпкер-
лерімен кездесіп, �ңірдегі �зекті 
мәселелерді талқылап, ұсыныс-пі-
кірлерін тыңдады. �ңір кәсіп-
керлері аудандағы қуаңшылық 
жағ дайы, пандемияның кәсіпкер-
лер дің жұмысына кедергі келтір-
гені секілді мәселелерді депутат-
тардың назарына ұсынды. 

Мәжіліс т�рағасының орын-
басары Балайым Кесебаева «Nur 
Otan» партиясының Арал аудандық 
филиалы ғимаратында тұрғын-
дарды жеке мәселелері бойынша 
қабылдап, уәждеріне құлақ түрді. 
Қабылдауға келген тұрғындар мен 
шаруа қожалық иелері мал шаруа-
шылығына мемлекет тарапынан 
берілетін субсидия ж�нінен қолдау 
к�рсетуді, Сексеуіл кентін газдан-
дыруды және Арал қаласынан 
автодрон құрылысын салуға қаржы 
б�луге, жұмыссыздық мәселесін 
шешуге ықпал етуін сұрады. Тұр-
ғындардың ұсыныс-пікірлерін 
тыңдаған Балайым Кесебаева ай-
тылған жағдайлар назарға алынып, 
шешілу жолдары қарастырыла-
тынын жеткізді. 

Аралдықтармен кездескен ха-
лық қалаулылары мұнан соң апат-
ты жағдайдағы «Жазира» бала-
бақшасының ғимаратын к�рді. 
Бұл жерде аудандағы апатты деп 
танылған «Толқын» және «Жазира» 
балабақшаларының жағдайы тү-
сіндірілді. Айта кетейік, бұған де-
йін Арал қаласындағы 3 балабақша 
апатты деп танылғандықтан, басқа 
ғимаратқа к�шірілген еді. 1леу-
меттік маңызы бар нысандарды 
к�збен к�рген мәжілісмендер 
апатты ғимараттардың жайын 
шешуге жұмыстанатынын айтты. 

Д е п у т а т т а р д ы ң  с а п а р ы 
Қамбаш к�лінің жағасында жал-
ғасты. Олар демалыс аймағының 
қазіргі жағдайымен танысты. 

Туризмнің т�рі болған Қамбаш – 
облыстағы ең үлкен к�л. Аумағы 
178 шаршы шақырымды құрайды. 
Ені – 30, ал жағалау ұзындығы 115 
шақырымға дейін созылып жатыр. 
Ең терең жері – 10 метр. Алайда 
Қамбаш айдыны соңғы екі жылдан 
бері тартылып, к�лдің су деңгейі 
жа ғалаудан 300-400 метрге алшақ-
тап кеткен. Басты себеп – к�лге �з 
м�лшерінде су келмеді. Сырдария-
ның сиқы жүдеу. Бұрын арқырап 
жатпаса да, арынынан айырыла 
қоймаған �зен к�ктем басталғалы 
ерекше тартылды. Осы мәселені 
к�з бен к�рген халық қалаулыла-
рына аудан әкімі куаңшылыққа 
байланысты зерделеу жұмыстары-
ның нәтижесі бойынша бірінші 
ке зекте тазалауды және су тоспа-
сын салуды қажет ететін каналдар 
мен қайта қазылатын су ұңғы-
маларының тізімін арнайы стенд 
арқылы таныстырды. 

1рі қарай Мәжіліс депутаттары 
Қамыстыбас, Б�ген, Қаратерең, 
Жаңақұрылыс елді мекендеріне 
барып, ауыл халқымен тілдесті. 
Кездесуде ауыл тұрғындары басты 
мәселе қуаңшылық, жайылымдық, 
шабындық жерлерді суландыру, 

т�рт түлік малға қажетті жемш�п, 
жол мәселесі қиындық тудырып 
отырғанын айтты. Сонымен қатар 
ауылға жаңа балабақша, клуб 
қажеттілігі тұрғындар тарапынан 
ұсынылды. Депутаттар қуаң-
шылық бірінші кезекте назарда 
тұрған мә селе екенін жеткізіп, 
жобалар да йын далғанын, соған 
қажетті қар жы б�луге ықпал жа-
сап, жағдайды бақылауда ұстай-
тынын айтты. 

Сапар барысында Мәжіліс 
депутаттары «Б�ген-Ақлақ» және 
«Қаратерең Жаңақұрылыс» авто-
жол дарына жүргізіліп жатқан 
орташа ж�ндеу жұмыстарымен де 
танысты. Сондай-ақ «Ақлақ» су 
тоспасымен және «Жалғасбай» 
балық �ңдеу цехының жұмысын 
к�ріп, кәсіпкерлердің ұсыныс-
пікірін тындады. Аралдағы мәсе-
ле нің мән-жайына қаныққан 
халық қалаулылары құт тасыған 
�ңірдің одан ары �ркендеуіне 
нақты шаралар қабылданатынын 
және айтылған ұсыныс-пікірлер 
Парламент қабырғасында қарала-
тынын жеткізді. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

– Саян Жұмабекұлы, �зіңіз бас-
қарып отырған Қосшағыл ауылдық 
округінің бүгінгі тыныс-тіршілігі 
жайында айтып берсеңіз. Мұндағы 
әлеуметтік-экономикалық жағдай 
қалай? Ауыл шаруашылығы ауыл-
дың инфрақұрылымын дамыту жо-
лында нендей жұмыстар атқарылып 
жатыр? 

– Қосшағыл ауылдық округінде 
ауылішілік автомобиль жолдарын 
жоспарлы ж�ндеу жұмыстары 
жүргізілді. Сонымен қатар жол 
белгілері мен жасанды жол т�сем-
дері орнатылды. Ауыл тұрғындарын 
таза ауызсумен қамтамасыз ету 
мақсатында «Ақбұлақ» бағдар ла-
масы бойынша пайдалануға бе-
рілген сыйымдылығы 1 000 текше 
метрлік ауызсу айдау стансасы іске 
қосылды. 

2020 жылы Қосшағыл ауы-
лының бас жоспарына сәйкес, 
жаңа 200 орындық мәдениет үйінің 
құрылысын салу үшін жобалау-
сметалық құжаттары жасақталды. 
Қазір ауылға жаңа 160 орындық 
балабақша салу үшін аудан 
басшылығына сұраныс берілді. 
Жоғарыда аталған нысандар 
салынып, іске қосылған жағдайда 
75 жаңа жұмыс орны ашылмақ. 
Қосшағыл ауылының кіребе-
рісінен бастап ауылдың 10 к�ше-
сіне жалпы ұзындығы 7,5 шақырым 
к�ше жарығы жүргізілді. Одан 
б�лек, «�ңірлерді дамыту» бағдар-
л а м а с ы  ш е ң б е р і н д е  М ұ қ а н 
Т�лебаев к�шесінде орналасқан 61 
дана РКУ, ЖКУ ескі жарық шам-
дарын диодты жаңа шамдарға 
ауыс тырды. Сонымен қатар 
Қосша ғыл ауылындағы электр 
қуаты �те т�мен «вокзал», «НПС» 
және 3 ауылға жаңа КТП орнатып 
және электр желісін жүргізу үшін 
жобалау-сметалық құжаттары жа-
сақталып, мемлекеттік сарап-
тамадан �ткізілді. «Теңізшевройл» 
ЖШС қаржылай қолдауымен 
Орталық Азияның Еуразия қоры 
іске асыратын «Қоғамдық кеңіс-
тік тер» жобасы шеңберінде орта-
лық Бешім ата к�шесіндегі «Қос-
шағыл» мәдениет үйінің теңгері-

міндегі «Бешім ата саябағын жан-
дандыру» шағын жобасы қар жы-
ландыруға ие болды. «Қосшағыл» 
мәдениет үйі қызметкерлері және 
ерікті топ мүшелерінің бастама-
сымен бастау алған саябақты жаң-
ғырту және саябаққа сахна салу 
жұмыстары мерзімінен бұрын 
аяқталды. 

– Ендігі кезекте ауданда ше-
шімін таппай келе жатқан мәселеге 
тоқталып �тсеңіз. Соның ішінде 
ауызсу мәселесі қалай шешілмек? 
Сонымен қатар мемлекеттік бағ-
дарламалар қаншалықты жүзеге 
асырылуда? 

– �зге �ңірлер секілді біздің 
аймақта әлі де шешімін таппай 
келе жатқан күрмеулі мәселе бар-
шылық. Атап айтқанда, Қарағай 
ауылына кірме жол салу, Бешім ата 
к�шесіне тасжол т�сеу, Қарағай 
елді мекеніне ауызсу жүйесін 
жүргізу, электр кернеуі �те т�мен 
«вокзал», «НПС» және 3 ауылға 
жаңа КТП-лар орнатып, жаңа 
электр желісін жүргізу, Қосшағыл 
ауылына 3 дана және Қарағай елді 
мекеніне 1 дана кіші аяқ доп 
алаңдарын салу мәселелері толық 
шешімін тапқан жоқ. Жыл сайын 
ауылда балалардың саны артып 
жатқандықтан, тағы бір 160 орын-
дық балабақша құрылысын салу 
қажеттілігі туындап отыр. Ауыл 
ішіндегі 2 зиратты қоршау да не-
гізгі күн тәртібінде тұрған мәселе. 

Қосшағыл ауылында жаздың 
маусым, шілде, тамыз және қыр-
күйек айларында ауызсу к�лемі аз 
берілгендіктен, ауыл тұрғындары 
наразылығын білдірді. Осы мә-
селені шешу үшін «ҚазТрансОйл» 
мекемесі тәулігіне беретін 500 
текше метр су к�лемін 1 200 текше 
метрге к�бейту мәселесі де қоз-
ғалды. Ауылдағы 800 тұрғын үйдің 
тұрмыстық қалдықтарын уақы-
тылы алуды ұйымдастыру үшін 
жаңа арнайы қоқыс тасымал-
дайтын КамАЗ жүк техникасын 
алу қажеттілігі туындап отыр. Осы 
проблемаларды шешу бағытында 
жоспарлы түрде тиісті шараларды 
қолға алып, жұмыс жүргізіп жа-
тырмыз. 

Ауыл болған соң, оның мұң-
мұқтажы болатыны анық. Шүкір, 
жыл �ткен сайын ауылымызда к�п 
мәселелер �з шешімін тауып 
келеді. Қаржы мәселесі шешілсе, 
бұл жұмыстар да шешімін табатын 
болады. 1р қазақтың жүрегiнде 
бойтұмардай жатталған қасиеттi 
ұғым ауыл десек, оны к�ркейту –
әр азаматтың парызы. Сол жолда 
біз де Қосшағыл ауылдық округінің 
болашағын жарқын, ертеңін 
айқын етуге бар күш-жігерімізді 
саламыз.

– 0ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
0білмансұр ЖАСАН

Аралдың тыныс-тіршілігімен 
танысып қайтты

Өзекті мәселелер 
кезең-кезеңімен іске асып келеді

Мәжіліс т	ра�асыны� орынбасары Балайым Кесебаева және Мәжіліс депутаттары �алым 
�міреев, Ба�ытбек Сма�!л, Геннадий Шиповских, Берік Д'йсенбиев ж!мыс сапарымен 
(ызылорда облысы Арал ауданында болды. Халы� �алаулылары ауданда�ы әлеуметтік және 
	ндірістік нысандарды� ж!мыстарымен танысып, �уа�шылы�тан шы�у жолдарын �арастырды. 

(аза�ты� алтын бесігі санал�ан ауыл к	ркейсе,  онда�ы т!р�ындарды� да әлеуметтік 
жа�дайы арта т'сетіні бесенеден белгілі. Ол бірінші кезекте сол ауылдарды бас�арып отыр�ан 
әкімдерге тікелей байланысты. Б'гінде ауылды жерлерге білікті, білімді жас мамандар 
лауазымды �ызметке та�айындалып жат�анын атап 	ткен ж	н. Б!л да болса хал�ымызды� 
«жас келсе іске» деп жастар�а ерекше сенім артып отыр�анын к	рсетеді. Біз осы ретте жас та 
болса бас болып ж'рген Атырау облысы Жылыой ауданы (осша�ыл ауылды� округіні� әкімі 
Саян Ж!мабек!лымен с!хбаттас�ан болатынбыз.

Жа�а о�у жылын !йымдас-
тыруды� 	зекті мәселелері 
«Nur Otan» партиясы жанын-
да�ы Білім мен �ылымды да-
мыту ж	ніндегі республи ка-
лы� �о�амды� ке�есті� оты-
рысында тал�ыланды. 

Кеңес т�рағасы, Парламент 
Мәжілісінің депутаты Жұлдыз 
Сүлейменова бүгінде білім беру 
саласындағы басым міндеттердің 
бірі – оффлайн оқуға оралу екенін, 
бірақ ол барлық санитарлық-
эпидемиологиялық талаптарды 
қатаң сақтай отырып орындалуы 
тиістігін атап �тті.

Мәжіліс барысында бас мем-
лекеттік санитарлық дәрігер Ерлан 
Қиясов хабарлағандай, педагогтер 
мен қызметкерлерді 100% вакци-
налаумен қамтамасыз еткенде ғана 
мектептер дәстүрлі оқыту форма-
тына к�ше алады. 

«Мектептердегі сақтық шара-
лары бұқаралық іс-шараларды 
�ткізуге тыйым салуды, сынып тар-
ды б�луді және әртүрлі сыныптар 
үшін үзіліс уақытын б�луді, ас ха-
нада тамақтану барысына бақы-
лауды күшейтуді қамтиды. Жоғары 

оқу орындарына келсек, 18 жастан 
асқан студенттер де вакциналануы 
немесе қашықтан оқытуға ауысты-
рылуы тиіс», – деді Ерлан Қиясов. 

Кеңес мүшесі, «Республикалық 
физика-математика мектебі» 
КЕАҚ басқарма т�рағасы Ғабит 
Бекахметов оқушыларды бас-
тауыш, орта және жоғары мектеп 
блоктарына б�луді ұсынды. Коро-
навирус анықталған жағдайда, 
карантинге бүкіл мектеп емес, 
нақты блок жабылады. 

«Білім беру мекемелерінің бас-
шыларына оқушыларды физи-
калық түрде б�луге қатысты нақты 
ұсыныс беру қажет. Мәселен, 
олар дың үзіліске шығатын уақыты 
ғана емес, әр блокта сабақ баста-
латын және аяқталатын уақыт та 
әртүрлі болғаны ж�н», – деді 
Ғабит Бекахметов.

Кеңес мүшесі, Алматы мемле-
кеттік энергетика және электрон-
дық технологиялар колледжінің 
директоры Т�леуғали Тайтулеев 
қоғамдық к�ліктерде бақылауды 
күшейту қажет деп санайды. Се-
бебі оқушылар мен педагогтер 
вирусты нақ осы қоғамдық к�лік-
терде жұқтыру қаупі жоғары. 

�з кезегінде Білім және ғылым 
вице-министрі Шолпан Каринова 
1 қыркүйектен бастап елімізде 
7 475 мектепті ашу жоспарланып 
отырғанын жеткізді. Сондай-ақ ол 
«Nur Otan» партиясының сай-
лауал ды бағдарламасын орындауға 
арналған Жол картасы аясында 
биыл 200 мектеп салу және 1 000 
мектепті жаңарту міндеті тұрғанын 
атап �тті.

«289 мекемеге күрделі ж�ндеу 
жүргізу, бірқатар мектепте жиһаз 
жаңарту, жаңа пәндік сынып ашу, 
кітапханалар мен асханаларды 
жаңғырту жоспарланған», – деді 
Шолпан Каринова.

Отырыс қорытындысы бойын-
ша Білім және ғылым министр-
лігіне оқушылардың ұзақ уақыт 
онлайн форматта оқуына байла-
нысты орын алған олқылықтарды 
талдау және олардың орнын тол-
тыру үшін кешенді бағдарлама 
қабылдауға қатысты бірқатар 
ұсыным әзірленді. Сонымен қатар 
Кеңес мүшелері педагогтердің 
тапшылығын техникалық маман-
дарды тарту арқылы шешуді ұсын-
ды.

Ерке ЕРҚОҢЫР

«Nur Otan»-да оффлайн оқу 
шаралары талқыланды

Олар бірінші кезекте «Nur 
Otan» партиясы Алматы облыстық 
филиалы т�рағасының бірінші 
орынбасары Г.Тойлыбаева, «Же-
тісу әлеуметтік-кәсіпкерлік кор-
по  рациясы» �ңірлік даму институ-
ты» акционерлік қоғамы басқарма 
басшысының орынбасары А.Рахи-
мов, Ақсу ауданы әкімінің орын-
басары Ғ.Есжанов, Акsu Kant 
ЖШС директоры С.Нәдірбаевтар-
дың бастауымен, аудандық мәсли-
хат депутаттары, кәсіпкерлік б�-
лімі қызметкерлерінің қостауымен 
кәсіпорынның қазіргі жай-күйіне 
барынша назар аударуға тырысты. 

«Ақсу» қант зауыты – кезінде 
дүрілдеп тұрған, содан кейін біраз 
жыл қолдан-қолға �тіп, тағдыры 
тығырыққа тірелген кезде мемле-
кет тік қолдаудың арқасында қай-
тадан қалпына келтірілген еліміз-
дегі қант �ндірісі саласындағы 
жетекші кәсіпорынның бірі. Жаң-
ғыртып, қайта жабдықтау бары-
сында кәсіпорында бірқатар жаңа 
желі іске қосылды. Ең басты ерек-
шелігі – барлық �ндірістік желілер 
автоматтандырылған. Соның ар-
қа сында �ндірістік шығындар 
бір шама азайып, электр қуатын 
үнемдеуге мүмкіндік туды. �нім 
сапасы да жақсара түскен. Со-
нымен бірге он шақты жыл бойы 

�сірген тәтті түбірді шалғайдағы 
«К�ксу» қант зауытына тасы мал-
дап, қосымша шығынға бататын, 
апталап кезекте тұратын Ақсу, 
Сарқан, Алак�л аудандарындағы 
диқандарға жақсы болды. Күзде 
жинаған �німдерін шашпай-т�к-
пей жақын жердегі кәсіпорынға 
�ткізу шаруалардың қант қызыл-
шасын �сіруге қатысты үзілуге 
айналған үміттерін қайта тұтатып, 
ынталарын арттырды. Соған сай 
аталған аудандарда қант қызылша-
сын �сіретін алқаптар соңғы жыл-
дары шамалап болса да арта түскен. 

Мәжіліс депутаттары бірінші 
кезекте осындай алып �ндіріс 
орнының арқасында жергілікті 
тұрғындардың жұмыспен қамтыл-
ғанына, аудан экономикасының 
еңсе тіктегеніне қуанды. Кәсіп-
орынның заманауи технологияға 
біртіндеп к�ше бастағаны да 
к�ңілге сенім ұялатты. Зауытта 
қа зір жабдықтың 80%-ы ауысты-
рылып, толығымен автоматтанған. 
Маусым кезінде зауытта 400-ден 
астам адам жұмыс істейді. Ал осы 
санға үш аудандағы қант қызыл-
шасын �сіруге жұмылатын жұртты 
қоссаң, мыңдаған адамның осы бір 
ғана ірі кәсіпорынның арқасында 
бала-шағасының нәпақасын айы-
рып отырғанын аңғаруға болады. 

Серіктестіктің бас директоры 
Самат Нәдірбаевтың айтуынша, 
зауыттың �ндірістік қуаты 14 % 
қант шығысымен бір маусымда 
550 000 тонна қант қызылшасын 
�ң деуге негізделген. Былтыр 
кәсіп орында қант қызылшасының 
сы ғымдағыш б�лімі іске қосылып, 
қант қызылшасының сығындысы-
нан аса жұғымды мал азығы ретін-
дегі жем �ндеу жолға қойылыпты. 
Соның арқасында бүгінде үлкен 
сұранысқа ие болып отырған, 
құны алға жылжыған жылдармен 
бірге аспандап бара жатқан жем-
ш�п нарығында жаңа �нім – 
сығымдалып, орамдалған жем 
шығара бастапты. Алдағы кезге 
жоспар жүзеге асса, қант зауыты 
маусымаралық үзіліс кезінде 
қамыс �ңдеп, жыл бойы жұмыс 
істеуге к�шуі де мүмкін. 

Зауыт және аудан басшылығы 
«Nur Otan» партиясының депу-
таттық фракция мүшелеріне тұр-
ғындарды толғандыратын, �здерін 
де алаңдатып отырған, әлі күнге 
шешімін таппай отырған бірқатар 
күрделі мәселе туралы айтып, 
тиісті орындарға жеткізіп, қозғау 
салуды �тінді. Олардың қатарында 
Ақсу, Бүйен �зендеріне су қой-
масының қажеті, ирригацияны 
жүргізу мәселесі, аудандық ауру-
хананы заманауи медициналық 
құралмен жабдықтаудағы кемшін 
тұстары және тағы басқа да проб-
лемасы бар. Мәжіліс депутаттары 
айтылған �тініштерді назарға ала-
тындарын, мүмкіндігінше шешуге 
ықпал етуге тырысатындарын 
айтты. 

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы

Қайта жаңғырған кәсіпорындар

Мәжіліс депутаттары ал �аш�ы демалыстарыны� бас тап�ы 
к'ндерін 	здеріне сенім арт�ан 	�ірлерді� б'гінгі әлеу меттік-
экономикалы� жа� дайымен танысу�а арна ды. Жетісу ай ма-
�ына арнайы сапармен келген халы� �алау лылары 
Д.�лімбаев, �.�бсеметова, М.Тәж ма�ам  бетова, А.(!спан, 
Ж.�шімжан, Ж.Тельпекбаевалар Талды�ор�ан �аласы ма�ын-
да�ы К	ксу ауданында�ы 	ндіріс орындарына бір к'ндерін 
арна�ан со�, А�су ауданына ат басын б!рып, осында�ы �ант 
зауытыны� алда�ы маусым�а дайынды�ын бай�ап, болаша��а 
ба�ыттал�ан жоспарларымен танысты.
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Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

С�ЗІНДЕ П
ТУА ЖОҚ ПА?
С�зіміздің әлқиссасын газдан 

бастайық. Оған себеп, �ткен жыл-
дың тамыз айында «АрселорМиттал 
Теміртау» АҚ бас директоры Биджу 
Наир коронавирус пандемиясы 
экологиялық бағдарламаның 
орын далуына кері әсер етті деп 
ақ тал ған болатын. Сол уақытта ол: 
«Қазір Қазақстанға шетелден 
техникалық сарапшыларды әкелу 
қиын. Дегенмен бұл мәселені ең 
за манауи технологияларды қол-
дану арқылы қашықтан шешеміз. 

Экологиялық жобаларды жүзеге 
асыра беру үшін қолдан келгеннің 
бәрін жасаймыз. Бүгінде агломера-
ция �ндірісіне ең үлкен сүзгіні 
орнату жұмысы қарқынды жүріп 
жатыр. Жобаның 75%-ы жалғасын 
тапты. Сондай-ақ, ауаға қалдық-
тар ды шығаруды азайту үшін та-
биғи газды к�бірек пайдаланғымыз 
келеді» деп сендірді Биджу Наир. 

Кейін осы жылдың басында 
�т кен жиналыста компания бас-
шы лығы табиғи газ туралы с�з 
бол мағандай, �з айтқандарынан 
ай нып қалды. «Біз газ келгенімен, 
то лық тай к�гілдір отынға к�ш пей-
міз. Онда бәрібір к�мір жағылады. 

Олай болса, бірден ауа тазара қал-
майды. 30 пайыз болса да, ауаға 
тарай тын түтінді азайтуға тырыса-
мыз. Бұл туралы бұрын с�з болған 
жоқ» деп ақталғаны с�здерінде 
пәтуа жоғының бір к�рінісіндей 
болғаны айқын. 

 
ЛАСТАНҒАН АУА АУРУЛАРДЫ 

АРТТЫРДЫ
Қала тұрғындары «Металлургия 

комбинатының мұржаларынан 
будақтап шыққан түтін қалаға 
жайылуынан дем алуымыздың �зі 
мұңға айналды» деп дабыл қаққалы 
қашан?.. К�к түтінге тұншыққан 
179 мың халқы бар елді мекенде 
ресми деректер бойынша 3 мың 
адам онкологиялық кеселге шал-
дық қан. Бұл туралы «Арселор-
Миттал Теміртау» компаниясымен 
�зара ынтымақтастық туралы ме-
морандумға қол қою рәсімі кезінде 
депутаттар да айтқан еді. Экология, 

геология және табиғи ресурстар 
министрі Мағзұм Мырзағалиев 
бүкіл елдегі экологиялық жағдайды 
жақсарту үшін Жол картасы әзір-
леніп жатқанын мәлім етті. «Жол 
картасында жақын болашақта қа-
былдануға тиісті негізгі шаралар 
к�р сетіледі. Экологиялық пробле-
масы бар қалалардағы қоғам бел-
сен ділерін осы мәселені талқы-
лауға шақырамыз. Осындай Жол 
карта сын Қарағанды облысы мен 
Те міртау үшін де дайындауды жос-
пар лап отырмыз. Бұл �ңірдің ауа-
сын дағы зиянды заттардың кон-
центра циясы м�лшерден тыс екені 
бәріне белгілі. «Арселор Миттал 
Теміртау» компаниясы ауаға жы-
лына 250 мың тоннаға жуық қал-
дық шығарады. Эмиссияларды 3-4 
жыл ішінде 30%-ға азайту ж�нінде 
�ткен жылы меморандумға қол 
қой ған едік. Компания �ндірісті 
қай та жабдықтауға, газ отынына 
к� шуге және басқа да нысандарға 
қар жы салуға дайын. Қарағанды 
мен Теміртау арасына 500 мың ағаш 
отырғызылады» деп айтып �тті ол. 

ЕҢ К�П ЛАСТАУШЫ – 
АГЛОМЕРАЦИЯ ЦЕХЫ

К�мір жағатын жылу электр ор-
талығы (ЖЭО) ауаны ластау шы-
лардың бірі. Сол себепті ЖЭО газ 
отынын пайдалануға к�шпек. 
Мағзұм Мырзағалиевтің мәліме тін-
ше, қоршаған ортаны ластау шы ға 
қазірдің �зінде 3 млрд теңге айыппұл 
салынып, сотқа берілген. «Теміртау 
қаласының ең үлкен ластаушысы 
– «АрселорМиттал» зауыт тары. Со-
ның ішінде ауаны ең к�п ластай-
тыны – агломерация цехы. Біздің 
есебімізше, ластауы – 57%. Алайда 
ком пания �кілдері мұнымен келіс-
пей отыр. Қазір агло мерация це-
хында шаң тоқта татын электрлі 
сүз гі орнатылып жа тыр. Айтуларын-
ша, қондыр ғы лар 2022 жылға дейін 
толықтай ор натылады. Бұл да қор-
шаған ор таға оң әсерін тигізбек» 

деген ми нистр ластану к�лемін 
анықтау алда тұрған үлкен міндет 
екенін айт ты. Жаңа Экологиялық 
кодекс ке сүйене отырып, елімізде 
Еуро па дағыдай жасыл экономика 
қалыптаспақ. «Жаңа Экологиялық 
кодекске енгізілген нормаларға 
сәйкес, біз де 10-15 жыл ішінде Еу-

ро падағыдай «жасыл» бола ала мыз. 
Егер компаниялар «жасыл» техно-
ло гияларды енгізбесе, эмис сия үшін 
айыппұлдар 2,4,8 есе �седі. Ал 
«жасыл» технологияларды енгізген 
компанияларды мемлекет эмиссия 
т�лемдерінен босатады» деп тү-
сіндірді ол. 

Жыл басында Теміртау сапары 
барысында Мағзұм Мырзағалиев 
қала жұртшылығымен және эко-
логиялық белсенділермен де кез-
десті. Экология министрінің с�-
зінше, бұл мәселені қала тұрғын-
дары мен қоғам белсенділері әр-
дайым қадағалап, бақылауында 
ұстауға тиіс. Ол үшін тұрақты түрде 
тоқ сан сайын кездесулер ұйымдас-
тырылатын болады. Сонымен қа-
тар Қарағанды облысында жа-
қында «жа сыл кеңес» деген кеңес 
құрылған. 

ЖОСПАРДАН 
ТЫС ТЕКСЕРІС

Осы жылдың наурыз айында 
лас таушы заттарды жаппай шы-
ғарылу фактісі бойынша «Ар-
селор  Миттал Теміртау» АҚ кон-
вер тор лық цехына жоспардан тыс 
тексеру жүргізді. Оған себеп ақпан 

айының соңында әлеуметтік же-
лілерде зауыттан қызғылт түтіннің 
шығып жатқаны туралы бейне -
ба я н ның таралуы болды. Ал Қара-
ғанды об лысы бойынша Экология 
департа менті атмосфераға ластау-
шы заттар шығарудың рұқсат етіл-
ген норма сынан елеулі деңгейде 
асып кет кені тіркелгенін анық-
таған. Тек серу барысында «Ар-
селор Миттал Теміртау» АҚ кәсіп-
орнымен б� лінетін газдарды ұстау 
және тазарту жүйесін пайдалану 
қағидалары бұзылғанын анық-
тады. Бұл олқы лықтың техноло-
гиялық жабдық тың жай-күйінен 
туындағаны дәлелденді. Осыған 
байланысты №2 конвертер күрделі 
ж�ндеу үшін мамыр айына дейін 
тоқтатылды.

Қарағанды облысы

Еркеғали БЕЙСЕН

ТАБЫС ТАМАҚ АЛУДАН 
АРТЫЛМАЙДЫ

Жалпы, Тәуелсіз Қазақстан 
тарихында тұрмысы т�мен адамдар 
саны 2001 жылы к�п тіркелген. 
Сонда халықтың шамамен 50 па-
йызға жуығы ең т�менгі күнк�ріс 
деңгейінен де нашар жағдайда �мір 
сүріпті. Ал одан кейін кедейлік 
деңгейі былтырғы коронавирус 
дағдарысының салдарынан �сіп 
отыр. Мысалы, 2020 жылдың 
екінші тоқсанында ең т�менгі 
күнк�ріс деңгейі ел бойынша жан 
басына шаққанда орта есеппен 
32,6 мың теңге болды. Сол сәттегі 
Үкімет отырысында Еңбек және 
халықты әлеуметтік қорғау ми-
нистрі Біржан Нұрымбетов пан-
демия кезінде жұмыссыздар саны 
8 есе �скенін алға тартқан болатын. 
Оның айтуынша, 1 ақпанда 26,9 
жұмыссыз тіркелсе, 1 тамызға қа-
рай жұмыссыздар қатарына тағы 
219 мың адам қосылған.

Енді Finprom.kz сарапшы-
ларының талдауына сүйенсек, 2020 
жылдың т�ртінші тоқсанында 
табысы ең т�менгі күнк�ріс дең-
гейінен т�мен отбасылардың саны 
бір жылда 12 пайызға �скен. Содан 
бері әлі күнге дейін аймақтық к�р-
сеткіште кірісі ең т�менгі күнк�ріс 
деңгейінен т�мен үй шаруашылы-
ғының 19,9 пайызы Түркістан об-
лысына тиесілі болып тұр. Онда 
ке дей лік шегінен т�мен �мір сүре-
тін халықтың ең к�п үлесі (10,3 
па йыз) тіркелген. Одан кейін аут-
сай дерлердің алғашқы үштігіне 
Ал маты (табысы ең т�менгі күн-
к�ріс деңгейінен т�мен 15,5 мың 
үй) және Шығыс Қазақстан об лы-
сы (11,6 мың үй) кірді. Ол үйлерде 
5 немесе одан да к�п адам тұрады.

Бұл ретте бір ескерер жайт, 
біздің Үкімет пен халықаралық 
инс титуттар кедейшілік к�рсеткі-
шін әртүрлі есептейді. Айталық, 
Дүниежүзілік банк Қазақстанды 
табысы т�мен емес, орташа елдерге 
жатқызады. Ал ондай елде күніне 
5,50 доллардан т�мен табыс таба-
тын халық кедей болып есептелуі 

керек. Олай есептесек, бізде ша-
мамен 8,6 пайыз халықтың күндік 
табысы 5,50 доллардан т�мен бо-
лып шығады. Демек, Дүниежүзілік 
банктің бұл мәліметі ел ішіндегі 
ресми статистикамен салыстыр-
ғанда 2 есе артық болып тұр.

Сондай-ақ халықаралық қаржы 
институттары айлығының 10-20 
пайыз қаржысын тамаққа жұмсай-
тын елдер «дамыған елдер» катего-
рия сына кіреді деп есептесе, Қа-
зақстан ол категорияға да жат пай-
ды. Jйткені бүгінде халық тапқан 
табысының тең жартысын, к�біне 
тұтастай тамақ алуға жұм сайды. Ал 
биыл азық-түлік бағасы ның еселеп 
артуы ол к�рсеткішті арттыра түс-
кен. Орта есеппен әр бір қазақстан-
дық ай сайын 96,7 мың теңгені тек 
азық-түлік алуға жұмсайтын болып 
шықты. Бұл ретте темекі, ішімдік, 
қант, конди терлік �німдер мен тәт-
тілерге жұм сайтын шығындардың 
азайғанын ескерсек, соның �зі-ақ 
елдегі әлеу меттік жағдайдың на-
шарлағанын к�рсетеді.

Биылғы жазда Үкімет бағаны 
тұрақтандыру бойынша бірнеше 
басқосу ұйымдастырып, ол үшін 50 
миллиард теңге б�летінін мәлім-

деді. Бірақ ол әрекеттері нарықтағы 
бағаға елеулі �згеріс жасай алмады. 
Керісінше, картоп, сәбіз, жұ мырт-
қа, ет тапшылығы байқалып, олар-
дың бағасы аспандап кетті. Со-
нымен қатар жанармайдың қым-
баттауы да қарапайым бұқараның 
қалтасын одан сайын қаға түсті. 
Енді, міне еліміздің қуаңшылыққа 
ұрынған оңтүстік және батыс ай-
мағындағы ш�п тапшылығынан 

мал қырылып жатыр. Былтырғы-
мен салыстырғанда, қазір солтүстік 
пен шығыстың �зінде егіннің 
шығуы әлдеқайда аз болып тұр. 
Демек, ет пен дәнді дақыл �нім-
дерінің бағасы тағы да артпаса, 
арзандайтын түрі байқалмайды.

Одан б�лек, Еуроодақ ішіндегі 
мемлекеттерде ең т�менгі жалақы 
да бізде (42 500 теңге) екен. Тіпті, 
к�рші қырғыз елінің �зінде жалақы 
теңгеге шаққанда 56 мың болса, 

Ресейде 116 мың теңгеге шығады. 
Ал Германия сияқты елдерде тұ-
тынушы себетіне аққайнар (ішім-
дік), үйде ит болса, оны күтуші лер-
дің шығындарына дейін қосыла-
тын к�рінеді.

САРАПШЫЛАР СЫНҒА АЛДЫ
Еске сала кетсек, 2013 жылы 

Қазақстанда ЖІJ 13 мың долларға 
жеткен. Сол сәтте біз дамыған 50 

елдің қатарына кірдік. Nлемдік 
стандарттарға сәйкес, БҰҰ-ның 
�зара келісілген ережесімен бай 
елдер кедей елдерге қолғабыс к�р-
сетулері тиіс болғандықтан, оған 
біз де міндеттелдік. Содан бастап 
Ауғанстан елінен оқушыларды те-
гін оқытуға алдық. Қырғыз Респуб-
ликасына инвестиция құямыз деп 
келістік. Бірақ одан кейін �зіміздің 
жағдай нашарлап кетті. Атап 
айтқанда, 2016 жылдан бері біздің 
ЖІJ 7 мың долларға дейін құлды-
рады. Содан бері ептеп �скенімен, 
әлі 10 мың долларға жетпей тұр. 
Осы тұрғыдан алғанда, Қазақстан 
әлі де кедей ел деп танылуы керек 
екен.

Тағы бір таңғаларлығы, біз 
дамушы елдерге 1991 жылдан бері 
белсенді к�мек к�рсетіп келеді 
екенбіз. Осы 30 жылдың ішінде 
к�мек к�лемі шамамен 500 мил-
лион доллар болған. Ал ол дегеніңіз 
– �зіміздің үшінші елдерден алған 
к�мек деңгейінен әлдеқайда т�мен 
к�рсеткіш. Сол себепті қоғам бел-
сенділері мен сарапшылар Үкі-
меттің ол «жанашырлығын» �ткір 
сынға алды. Айтуларынша, каран-
тин жағдайында кедейленген ха-
лық пен бизнеске жәрдем берудің 
орнына үшінші елдерге к�мек 
к�рсетуі орынсыз.

Э к о н о м и к а  с а р а п  ш ы с ы 
Мақсат Халық: «Jз басым елдің 
әлеуметтік жағдайын дұрыс тамай, 
�зге елдерге к�мектесуді қол-

дамаймын. Біздің статисти ка мыз 
қате. Нақты қарайтын болсақ, 
елімізде 2 миллилон адам жұ-
мыссыз жүр, 130 мың кедей отбасы 
бар. Ең т�менгі күнк�ріс шегі де 
дұрыс есептелмеген. Ол 32 мың 
теңге шамасында деп есептеліп 
отыр. Алайда адам мың теңгеге бір 
күн �мір сүре ала ма?» – дейді. 
Оның айтуынша, Тағамтану акаде-
миясы бекіткен «тұтынушылық 
себетте» әр адам 1 мың теңгеге 
3 мезгіл тамақтана алады деп к�р-
сетілген. Шын мәнінде, ол ақшаға 
бір түстік асты әрең алып ішеміз. 
«Қазір Қазақстан әлемге жақсы 
болып к�ріну үшін жалған статис-
тика жасап отыр. Осы орайда Ұлт-
тық экономика министрлігі қара-
ма ғындағы Статистика комитетін 
жеке агенттік ретінде б�ліп шы-

ғаруымыз керек. Ол тәуелсіз бол-
ған кезде ғана дұрыс сандарды 
жи найды», – дейді Мақсат Халық.

Осы орайда белгілі кәсіпкер, 
меценат Қайрат Құдайберген де 
таяуда �зінің Instagram парақша-
сында пікір білдірді. «Ең кедей 
жағ дай Түркістан облысында 
(әрбір 11-ші тұрғын – қайыршы!). 
Мен мұндай жағдайды енді шы-
дауға болмайтын нағыз масқара деп 
есептеймін! Бізде қайыршы лықты 
жою ж�ніндегі  мемлекеттік 
бағ  дарлама дереу қабылдануы 
тиіс», – дейді ол. Сондай-ақ Қайрат 
Құдай берген үлгі ретінде ҚХР 
бағдар ламасын алу керегін ескертті. 
Себебі онда 8 жыл ішінде 100 мил-
лион адам кедейшіліктен құтқарыл-
ған. «Сондықтан бізге жүздеген 
түрлі күмәнді жобалардың орнына 
бір, бірақ шын мәніндегі халықтық 
жоба керек!» – дейді меценат.

А л  ж у р н а л и с т  Г ү л м ә р и я 
Барманбекова Facebook-тегі жаз-
ба сында Қазақстанның қазіргі 
жағдайы Еуропа елдерінің де 
назарына іліккенін мысал еткен. 
«Франкфуртте болдым. Метро 
стансасында к�рген бір жайт �мірі 
есімнен кетпейді. Nр стансаға әр 
елдің экономикасындағы табысты 
сала жайлы эскспонаттар к�рмесін 
жасапты да, сол елдің �мір сүру 
деңгейі турасында қысқа ақпарат 
жазып қойған. Сонда Қазақстан 
жайлы экспонат пен ақпарат 
қандай болды дейсіз ғой? Бір-екі 
жерде тұрған мұнай мұнарасы мен 
жанармай канистрлерінен басқа 
түк жоқ және мынадай жазу бар: 
«Қазақстан деген – жері бай, хал-
қы кедей тұратын мемлекет». Мың 
жерден к�з бояймын десең де, 
жеріміздің бай, еліміздің кедей-
шілікте �мір сүріп жатқанын 
айдай әлем біліп отыр. Jткенде 
Прези денттің �зі «басты пробле-
мамыз – кедейшілік» дегенді 
ашық айтты. Ендеше неменеге 
к�з бояушылық пен арзан техно-
логияға арқа сүйеп, �зіңді-�зің 
қашанғы масқаралай бермексің?» 
деп ашынды ол.

Түтінге тұншыққан Теміртау

Кедейміз! Басқа не дейміз?..
�аза�стан хал�ы та�ы да кедейлене т�сті. Мысалы, 

елімізде табысы е� т�менгі к�нк�рістен де нашар халы�ты� 
саны тек 1996 жылдан бастап есепке алынып келеді. Сол 
кезде кедейлік шегінде �мір с�ргендерді� �лесі 34,6 пайыз 
болса, �азір былтыр�ыдан 4,5 пайыз�а артып отыр. Еске сала 
кетсек, 2020 жылы коронавирус пандемиясыны� �аза�стан�а 
әсеріне талдау жаса�ан Д�ниеж�зілік банк «Да�дарысты 
е�серу» атты есебінде біздегі кедейлерді� 2 миллион 373 
мы� адам�а жеткенін мәлімдеген еді.

ТАҚЫРЫПҚА ТҰЗДЫҚ:
Statista.com мәліметтері бо йынша, коронавирус пандемия сына 

қарамастан әлем бойынша <те бай адамдардың да саны арт қан. Таза 
байлығы 30 миллион доллардан 
жоғары адамдардың саны соңғы 12 
айда 2,4 пайызға <сіп, 520 мыңнан 
астам адамды құрап отыр. 2025 
жылға қарай олар дың қатары тағы 
27 пайызға артуы мүмкін екен. Бір 
қызығы, кедейі к<п Қазақстан биыл 
сол бай адамдар санының <суі бо-
йын ша алғашқы 10 елдің қатарына 
кірген. Оған елде <ршіп тұрған 
сыбайлас жемқорлықтың ықпалы 
болды демеске шара жоқ.

Теміртау – еліміздегі т� тінге т(ншы��ан н�мірі бірін ші 
�ала. Б(л «статусты» олар бір неше жыл �атарынан бер мей 
келеді. Алпауыт компа ния «АрселорМиттал Темір тау» 
т(р�анда, б(л ата�тан айы рылмас-ау. +йткені �ан ша ма рет 
айтылса да, нәтиже берер емес. 

Ал Қара ғанды об лысы бойынша Экология 
департа менті атмосфераға ластау шы заттар 
шығарудың рұқсат етіл ген норма сынан елеулі 
деңгейде асып кет кені тіркелгенін анық таған. 

Тек серу барысында «Ар селор Миттал Теміртау» 
АҚ кәсіп орнымен б$ лінетін газдарды ұстау және 

тазарту жүйесін пайдалану қағидалары 
бұзылғанын анық тады. 

Бұл ретте бір ескерер жайт, біздің Үкімет 
пен халықаралық инс титуттар кедейшілік 
к$рсеткі шін әртүрлі есептейді. Айталық, 
Дүниежүзілік банк Қазақстанды табысы 

т$мен емес, орташа елдерге жатқызады. Ал 
ондай елде күніне 5,50 доллардан т$мен табыс 
таба тын халық кедей болып есептелуі керек. 

ТҮЙІН:
«АрселорМиттал Теміртау» АҚ це хы ның қызметін тоқтата тұру бүкіл 

<ндірістің тоқтап қалуына әке ле тінін атап <ту маңызды, <йткені кәсіпорын 
қандай да бір цехсыз жұ мыс істей алмайды. Олай болса, кә  сіп орынның 
вице-президенті Виджай Гоялдың «Алдағы т<рт жыл да шығарындылар 
к<лемін кем де генде 30 пайызға азайтамыз, олар  ды автоматтандыруды 
қам та ма  сыз етеміз. Үш жыл ішінде Темір тау қа ласында 500 мың ағаш 
отыр ғы зу ға уәде беремін» деген с<зіне сен геннен басқа амалымыз жоқ. К<п 
күттік қой, азы қалғанда шыдар мыз...



�аза�станны
 е
бек сі
ірген �ай-
рат кері, Мемлекеттік сыйлы�ты
 
лау реаты, режиссер Сатыбалды 
Нарым бетов 75 жасында �мірден 
�тті. Ол �аза� кино �нерінде �зіндік 
�олта
басы бар, суреткерлік шебер-
лігін !дайы шы
дап отыратын шын 
дарындарды
 бірі еді. Кино мен 
әдебиетте �зіндік суреткерлік әлемін 
�алыптастырды. Ол со
ында тамаша 
туындылар �алдырды. 

БАҚ-қа берген сұхбатында киноре жис-
сер: «Сарғайған архив беттерін ашқанда, 
«Мұстафа Шоқай» және күні кеше тұсауы 
кесілген «Аманат» фильмдерін түсіргенде 
осындай күйге түстім... &лбетте, 'зегіңді 
жа рып шыққан әр туынды сенің ағзаңа 
ғана емес, ақыл-ой, сезіміңе де тың 'згеріс, 
жаңа сапа әкеледі... Мен зерттеген Мұстафа 
Шоқай, Бекмаханов, Б'кейханов, Кене-
сары – үлкен ориентир, планка... Олардың 
ин теллектуалдық деңгейіне дейін секіріп, 
қол жеткізу – үлкен арман, стимул. Дүние-
ге, болмысқа соларша к'з салуға 'зіңді-
'зің дайындау... Ойбо-о-ой, бұл енді ащы 
азап қой... 2кінішке қарай, діттегенің 
бол мыспен кереғар болып жатқанын айтам 
да, азап деп... Абай атамыздың «болмасаң 
да ұқсап бағы» бәрімізге қамшы болуы 
керек» деген екен.

Оның арманы к'п еді. Ең үлкені – Ке-
не сары туралы фильм түсіру. &ріп тес те-
рінің айтуынша, екі бірдей тарихи фильмді 
түсіруді ойлап жүрген екен. Тіпті, бірі нің 
сценарийі 'ндіріске де жіберілген. Оның 
туындылары бір-біріне ұқса май ды, бірін-
бірі қайталаған емес. Кинода да, әдебиетте 
де жаңа сүрлеу салуға ұм тыл ды. Таптаурын 
тақырыптарға жоламауға ты рысты. Оның 
бір ғана фильмі «К'зімнің қа расы» әлемнің 
талай айтулы кино фес ти валінде топ 
жарды. Франция кино ака де мия сының 

Жорж Садуль атындағы сый лы ғының 
лауреаты атанды. 

Семейдегі полигон зардабын баян дай-
тын «Қыз жылаған» фильмі де ерекше еді. 
Бұл фильмді түсіру режиссерге оңай соқ-
қан жоқ. Оған себеп болған Болат Атабаев 
қой ған «Мәңгілік бала бейне» спектаклі. 
«Сценарийді &кім аға екеуміз (Тарази) 'те 
белгілі жас драматург Роза Мұ қа но ва ның 
әңгімесі желісі бойынша жазып шық тық. 
3 жыл ақша күттік. Толғатып жаттым үй де. 
Ал оның нәтижесі ж'нінде 'зінің шы -
ғармасына сүйсіне қарайтын ре жис сер дің 
бірі мен емеспін», – дейді. Нарым бетов тің 
«Мұстафа Шоқайы» да, «Аманаты» да 
ерекше к'рермен ықыласына б' ленді. 

«Созақтан шыққан Гамлет», «Ба ла лық 
шағымның Дон Кихоты», «Ауылдан кел ген 
күйеу», «Айғай» фильмдерінің ав торы. К'п 
фильмінің сценарийін 'зі жаз ды. Саналы 
ғұмырын киноға арнаған жан. 

Бір 'кініштісі,  хан Кенені түсіріп үл-
гере алмады. Ұзақ жылдар бойы толғатқан, 
пісіп-жетілген дүниесі еді. Ажалға қарсы 
тұр ған кім бар дерсің... &ттеген-айы, ар-
ма нына жете алғанында ғой...

Асанәлі 	ШІМОВ,
 Қазақстанның Еңбек Ері:

– Бұл күн қазақ кино 'нерінде қайғылы 
күн деп айтар едім. Заманымыздың заңғар 
'нерпазы, кино қайраткері Сатыбалдының 

дүниеден озғаны қабырғамызға қатты ба-
тып отыр. К'з алдымызда інішектердің 
ке тіп жатқаны да жанға батады. Ол 'нерге 
к'п дүние әкелген, әлі де әкелетін мүм кін-
дігі бар азамат еді. Кино әлеміне «Мұстафа 
Шо қай», «Аманат» секілді жақсы туын ды-
лары қосылды. Сатыбалдының 'нер мен 
әде биетте әрдайым орны жоғары болып 
қа лады. 2зі ақк'ңіл, адамгершілігі мол, 
ешкімге зияны жоқ, мінезі жұмсақ, сондай 
жа ны жайсаң, жақсы жігіт еді. Мұндай 
жігіт тердің ерте кеткені қабырғамызды 
қайыс тырады. Айналайын, інім Сатыбал-
ды, қош! Жатқан жерің жайлы болсын!

Смағұл ЕЛУБАЙ, жазушы:
– Кеше таңғы сағат 6-да арамыздан 

алып режиссер Сатыбалды Нарымбетов 
'тіп кетті. Алладан әмір дәл бүгін болады 
де ген ой Сатыбалдыда жоқ еді. 2ндірісте 
Ке несары тағдырын қозғайтын «Жаң-
ғырық» атты фильмі басталған болатын. 
Хан Кене тақырыбын толы бұл. «Ама на-
тында» Кеңесары рухымен тілдескен еді. 
Арманы осы тұлғаны экранда толық тірілту 
еді. «Мұстафа Шоқайды» экранда ті рілт-
кен нен кейін Кенесарыны «тірілту» ар-
маны болатын. «К'зімнің қарасы» филь-
мі мен Француз киноакадемиясының 'рлеу 
бас палдағына аты алтын әріппен жазылған 
тұң ғыш қазақ режиссері еді  Сатыбалды. 
2мір де 'нерден 'зге ойлағаны жоқ қалам  
мен камераға әулиедей адал хас шебер 
тұғын. Бұл дүниеден кісіге қиянат жасамай, 
періштедей пәк 'тті. Ана дүниеде Алланың 
дидарын к'руге жазғай! Иманы жолдас 
болғай!

Болат ҚАЛЫМБЕТОВ, 
режиссер:

– Біз үшін бұл – қаралы күн. Қазақ 
ки носының үлкен дарынды,  талантты ре-
жиссері, кинодраматург Сатыбалды 

Нарым бетов ағамыз 'мірден озды. &ттең, 
ерте кетті. Амал жоқ. Бірақ ол кісінің 
істеген ісі, түсірген фильмдері  халықтың, 
к'   рерменнің есінде қалады. Фильмдері 
та рихта қалды. Ең 'кініштісі, Сәкен аға-
ның алға қойған жоспары к'п еді. Ол кі-
сінің арманы бар-ды: ол – Кенесары тура-
лы үлкен фильм түсіру. Сол фильмді тү сіру-
ге дайын еді. Амал жоқ, арамыздан кет ті де 
қалды. Үлкен суреткер азамат бо ла тын. 
Жүргенов атындағы 2нер академиясында 
сабақ берді. Ол кісінің шәкірттері биыл 
бітіріп шықты. «Балаларым бітірді. Енді 
қазақ кинодраматургиясына жаңа жас 
режиссерлер қосылады» деп қуанып жүр 
еді. Қазақ киносына, оның дамуына үлкен 
үлес қосқан киногердің бұлай ерте кеткені 
қабырғамызға қатты батып отыр. 

Алланың шапағатына б'ленсін!

Ерлан Т�ЛЕУТАЙ, 
дәстүрлі әнші, музыка зерттеушісі:

– Кешегі Шәкен аға бастаған ұлы ки-
но герлердің к'зіндей болып ортамызда 
жүруш і едіңіз. Аяулы ағамыз, қысылғанда 
кеңес сұрар ақылшымыз едіңіз. Арамызда 
қалқайып жүргеніңізді ес к'руші едік. 
«Қазақфильмде» «мұртымыз к'кке шан-
шылып» кеңес құрған күндеріміз келмеске 
кеткені ме?! Енді кімді тәлімгер тұтамыз, 
ағатайым-ау?! Арманыңыз к'п еді. Сансыз 
кедергілер қолыңыз бен жолыңызды қабат 
байлап, ойға алған фильмдеріңізді түсіре 
алмай жүргеніңізге қынжылушы едіңіз. 
Кенесарыны түсіремін деп 8 жыл сергелдең 
кешкеніңіз к'з алдымда. Ақыры бұл ар-
маныңызға жетпедіңіз, жеткізбеді... К'з 
жа сым тыйылар емес. Қош, Сатыбалды 
аға! Қош, қазақ киносының корифейі!

Дайындаған 
Гүлзина БЕКТАС
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Қош, қазақ киносының корифейі!

Білікті кадрларды
 жетіспеушілігі – 
�аза�станны
 аграрлы� секторында&ы 
к'рделі мәселелерді
 бірі. Ауыл шаруа-
шылы� ба&ытында&ы жо&ары және орта 
арнаулы о�у орындарында �азіргі заман&ы 
ауыл шаруашылы&ыны
 шынды� тары мен 
талаптарына сәйкес келетін �ызмет кер-
лерді даярлауды
 жа
артыл&ан теориялы� 
және практикалы� негіздері әлі жо�.

«Бүгінде тар профильді маман болу жеткілік-
сіз: инженер, механик, оператор, агроном немесе 
мал дәрігері. Компанияның кез келген қызметкері 
жан-жақты болуға ұмтылуы керек. Сандық ауыл-
шаруашылығы 'зіндік шарттарды белгілейді. 
Ауыл шаруашылық маманының техниканы білуі, 
агрономияны түсінуі, экономикалық білімі 
болуы, IT маманы, маркетолог, психолог, 
ауылшаруашылық инновациялары бойынша 
сарапшы, сату менеджері және менеджер болуы 
керек. 2кінішке қарай, біздің университеттерде 
қазір ауылшаруашылық талаптарына сай келетін 
білікті мамандарды дайындайтын бағдарлама 
жоқ. Сондықтан осы салада жұмыс істейтін адам-
дарды оқытуға қаражат б'лу 'те маңызды. Яғни, 
бүкіл команда үшін жүйелі түрде  тренинг 'ткізу 
керек», – дейді Eurasia Group Kazakhstan Кадрлар 
департаментінің директоры Ольга Айткенова. 

Eurasia Group AG – бұл швейцариялық 
инвестор және Джон Дирдің Қазақстан 
Республикасындағы ұлттық дилері, 20 жылдан 
астам уақыттан бері ол жаңа жұмыс орындарын 
ашып, 'з кадрларын даярлауға және дамытуға 
қаржы б'ліп келеді. 

Eurasia Group AG 'з қызметі жылдарында 'з 
компаниясының мамандарын және компания-
ның ауылшаруашылық серіктестерінің техни-
калық мамандары мен механизаторларын жалдау, 
оқыту  және одан әрі 'сіру мен дамыту жүйесін 
әзірледі.

Қазір қызметкерлердің саны 400-ден астам 
адамды құрайды. Олардың барлығы дерлік 'з 
саласында бірегей заманауи мамандар. Компания 
үшін клиенттер мен серіктестердің жоғары 
талаптары мен сапа стандарттары алдыңғы 
орында тұр.

Компания қызметкерлерінің 70%-дан астамы 
жоғары білімді, 40%-ы шет тілдерін біледі, 30%-
ы SAP және басқа халықаралық жүйелерде жұмыс 
істейді.

Компанияда еліміздің бірде-бір ЖОО-да 
оқытылмайтын мамандықтары бар: бұл – қызмет 
к'рсету б'лімінің 'нім мамандары, сату 
менеджерлері,  цифрлық технологиялар 
менеджерлері.

Қызметкерлердің жалақысы салалық орташа 
деңгейден жоғары, жайлы еңбек шарттары, 
зейнетақы жарналары, міндетті медициналық 
сақтандыру, жыл сайынғы ақылы еңбек 
демалысы, мұқтаж қызметкерлерге несие беру 

және қолдау бағдарламалары ойластырылған. 
Швейцария кеңсесінде адал қызметкерлер үшін 
құрылған арнайы зейнетақы қоры, сондай-ақ 
үздіксіз оқуға, кәсіби және мансаптық деңгейде 
'суге, әлемнің кез келген елінде үздік фабрикалар 
мен кәсіпорындарда біліктілігін арттыруға 
негізделген сыйлықтар мен марапаттар бар.

«Компанияда жаңа қызметкерлерді бейімдеу, 
тәлімгерлік және к'шбасшылық құзыреттіліктерді 
дамыту, топ құру әрекеттері бойынша бағдар ла-
ма лар бар. Жыл сайын персоналға, мамандан-
дырылған жабдыққа, смартфондарға, планшет-
терге, машиналарға, құралдарға, бағдарламалық 
жасақтамаға инвестициялар 10 миллион АҚШ 
долларынан асады», – деп атап 'тті Ольга 
Айткенова.

Бірақ қорытындылай келе, бұл – компания-
ның жеке бизнесін және оның қызметкерлерін 
дамытуға ғана емес,  саланы дамытуға, клиент-
терге қызмет к'рсету деңгейін жақсартуға, кәсіби 
кеңес терге, қолдауға, фермерлерге қызмет к'рсе-

ту және инновацияны ілгерілетуге, ауылшаруа-
шылық 'німдерінің 'німділігі мен сапасын 
арт тыруға, ауылшаруа шылық 'ндірісінің кіріс-
тілігі мен 'зін-'зі ақтауға арналған инвестиция.

Анықтама үшін. 2002 жылдан бастап 
компания Қазақстанда ашылған сәттен неміс 
және швейцариялық инвесторлар тобы тікелей 
инвестицияларға шамамен 65 миллион доллар 
инвестиция құйды, Қазақстанда 14 'кілдік ашты, 
құны 15 миллион доллардан асатын 14 қойма 
және 6 мамандандырылған шеберхана ашылды.

23 шілдеде Eurasia Group AG 10 гектар аумақта 
орналасқан ауданы 13 000 м2 болатын ТМД-дағы 
ең ірі John Deere дилерлік орталығын ашады, бұл 
тек қосалқы б'лшектермен үздіксіз жабдықтауды, 
күрделі ж'ндеу мен қалпына келтіруді қамтамасыз 
етпейді. Сонымен қатар пайдаланылған жабдық 
фермерлер үшін де, ауыл шаруашылығы сала-
сындағы жас мамандар үшін де жаңа технология-
ларды оқытатын ірі орталыққа айналды.

Серік 	ЛІМЖАНОВ, 
Нұр-Сұлтан қаласы

Кадрлар барлығын шешеді

Саятхан САТЫЛҒАН

– Ата-ана болғандықтан, бала ла-
ры мыз үшін алаңдайтынымыз анық. 
Себебі ашық жатқан трансформатор 
кез келген тірі жан иесіне қауіпті. 
Қан ша айтсақ та, ойын баласы ұмы-
тып кетеді. Кейде тал түсте, кейде 
кеш құрым балалар сол маңайдан 
қор ғасын іздеп, болмаса 'рмелеп ой-
нап, 'ріп жүреді. Қайбір жылдары 
ауыл дың ер-азаматтары сым қоршау-
мен қоршап тастаған болатын. Кейін 
ол да ашылып қалды. Негізінде,  мұн-
дай трансформаторлар ашық жат-
пауы тиіс емес пе? Оқыс жағдай 
бол са, оған кім жауап береді? Адам 
шы ғыны болса, мың жерден жауап 
бер се де үзілген 'мірді жалғай ал май-
ды ғой. Жергілікті әкімдіктегілерге 
де бұл мәселені қанша айтқан бола-
тын быз. Айтылған с'з сол жерде 
қа лып кетеді. Кейбіреулері «Бала-
ларыңыз ға ескертіп отырыңыздар» 
деп 'зімізге ақыл айтады. Олардың 
ақыл-кеңесі болмаса да, күнделікті 
ай тып отырамыз. Онымен мәселе 
ше шілмейді. Соны қоршау үшін мил-
лиондаған қаржы кетпейді. Қанша 
бол са да ол адам 'мірінен қымбат 
емес. Мектеп оқушыларының бар-
лы ғы күн сайын трансформатордың 
маңайы нан 'теді. Барлығы бір-бір 
үйдің еркесі, үміті, сенімі. Кейде іші-
не мал кіріп кетеді. Оны айдап шы-
ға мын деп талай жаза басып қала 
жаз даған адамдар, оның ішінде жа-
с'спірімдер де жоқ емес. Сондықтан 
мә  селеге жауаптылар осындай 
трансфор маторлардың қауіпсіздігін 
ес керсе екен дейміз. &йтпегенде, 
ашық тан-ашық жатқан ажал апанына 
к'з жұма қарауға болмайды. Оның 

ар ты жақсылыққа апармайды. &лде 
адамның ажалын күтіп отыр ма? –
дей ді Сарысу ауданының тұрғыны 
Кен жегүл Рысалиева.

Ал мамандардың айтуынша, 
ашық жатқан жоғары кернеулі транс-
фор маторлар кемі 10 мың вольт ток-
ты таратады екен. Ойлап қарасаңыз, 
мұндай электр қуаты кеудесінде жа-
ны бар кез келген тіршілік иесін қас 
пен к'здің арасында күлге айнал ды-
рып жібереді. 

– Ауыл теміржолдың бойында 
ор на лас қандықтан, мұнда ашық жат-
қан электр сымдары, ашық тран с-
фор    маторлар жиі кездеседі. Былайша 
айтқанда, ол бізге жаңалық емес де-
сек те болады. Ауыл арасында ток қа 
түсіп мерт болған жандардың да қа-
ра сы аз емес. Бұл бұрыннан келе 
жат қан мәселе. Мұндағы электр же-
лілерінің к'бі Кеңес 'кіметінен бері 
ке ле жатқан ескі, кейбіреулері істен 
шық қан. Десек те, оның адам 'міріне 
қауіп сіз екені белгісіз. Ауыл бала-
лары  ның басым к'пшілігі шойын 
жол дың бойында ойнайды. Оның 
үс тіне қазіргідей жазғы демалыс ке-
зінде ата-аналар жұмыста жүргенде, 
ба лалар үйде отырмайды. Темір жол-
дың маңында арнайы күзетші ма ман-
дар б'где адамдарды қауіпті аймаққа 
кіргізбейді. Десек те, ол бала 'мірі 
үшін алаңдамауға болады деген с'з 
емес. Бұл мәселеге электр жүйесімен 
қамтамасыз етіп отырған мекемелер 
жауап ты ма, теміржолдағылар жауап-
ты ма, нақтысын білмейміз. Ауыл 
хал қының дені теміржолдан нә па-
қасын айырып отырғандықтан, оған 
к'п мән бере бермеуі мүмкін. Бірақ 
мә селені жоққа шығара алмаймыз. 
Кейбір трансформаторлар қоршалған 
болса да құлып салынбаған. Егер есігі 

жабылмаса, оның қоршауынан не 
пайда? &лде тек оқыс жағдай орын 
алғанда ғана ойлануымыз қажет пе? 
Қалай дегенмен, жоғары кернеулі 
ашық жатқан трансформаторлар 
жан ға да, малға да қауіпті. Ол тиісін-
ше қоршалуы керек, – дейді Луговой 
стан сасының тұрғыны Берік Мұңайт-
пасов.

Расында, мұндай мәселе облыс 
ау мағындағы бір емес, бірнеше ау дан-
да бар. Қаншама жерлесіміз жа зым 
болғаны да жасырын емес. Бұл ретте 
облыс әкімдігінің Энергетика жә не 
тұрғын үй-коммуналдық шаруа шы-
лығы басқармасы маман дары ның да 
пікірін білдік. Олардың айтуынша, 
аймақтағы әрбір трансформатор ие-
сіз емес екен. Яғни, оған жауап ты лар 
бар деген с'з. Ал оның қоршауына 
бай ланысты мәселе аталмыш басқар-
маға қарамайтын к'рінеді. Олар тек 
ашық жатқан трансформаторларды 
анықтап, «Жамбыл электр жүйелері» 
ме кемесіне жолдайды екен. Десек те, 
атал мыш мекеме 'кілдерімен бай ла-
нысу бүгінгідей ашықтықты талап 
етіп отырған қоғамда қиынның қиы-
ны екені таңдандырады. Олардың 
жауа бын тыңдамақ түгіл, тілдесудің 
'зі мұң болды. Қалай дегенмен,  қазір 
бұл мәселе тек облыс басшысы 
Бердібек Машбекұлының тікелей 
на зарында тұрғаны к'ңіл жұбатады. 
&йтпегенде, жауаптан жалтару 
жауап    кершіліктен алыстатпайтыны 
айдан анық. Себебі ашық-шашық 
жат қан әр трансформатордың артын-
да адам тағдыры бар. Сондықтан 
мә селеге жауаптылар бұл келеңсіз-
дік ті қазірден қолға алмаса, ертең 
кеш болып кетпесіне кім кепіл?.. 

Жамбыл облысы

Ашық трансформаторлар – ажал ошағы,
қоршалмай жатпақ қашанғы?

Б'гінде Жамбыл облысы аума&ында 144 ашы� жат�ан трансформатор бар. Оны
 ма
айында 
ойнап ж'ріп, от бас�ан бала да, ток�а т'скен ересек те  аз емес. Ж!рт білсе де, о&ан жауапты адамдар 
�айда �арап отыр? 
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�аза� �о�амында жастар әлі к�нге 
дейін за�гер, экономика маманды�-
тарын та�даудан танбай келеді. Мы-
салы, ауыл шаруашылы�ы саласыны� 
маманды�тары бойынша гранттар 
саны артылып �алып жатыр. Ал о�ан 
талапкерлер  «мы� салса, бір баспай-
ды». Сол себепті б#л сала�а б$лінген 
гранттарды �айта �айтару�а мәж-
б�рміз.

Жадыра МҮСІЛІМ 

Екі жыл бұрын елдегі жоғары оқу орын-
дарына 54 мыңға жуық грант берілсе, оның 
4 мыңға жуығы игерілмей қалған. Бұдан 
б�лек, к�пбалалы және аз қамтыл ған 
отбасылардан шыққан балаларға қосымша 
тағы 5 мың грант б�лінген. Был тыр да 131 
мыңнан астам үміткер мемлекет б�лген 54 
мың білім гранты үшін таласқа түссе, 9 мың 
талапкер тегін білім алу дан қағылыпты.

Биыл Білім және ғылым министрі уәде 
еткендей, білім беру грантының саны 5 
мыңға артты. Биылғы оқу жылында бака-
лав риатқа түсу үшін 56 мыңнан, магис-
тратураға түсу үшін 13 мыңнан, док торан-
тураға 1 800-ден астам грант б� лінді. 

Мемлекеттік тапсырысты қалыптас тыру 
б а с қ а р м а с ы н ы ң  б а с ш ы с ы  Ж а н н а 
Есенбаеваның айтуынша, тегін оқу Еңбек 
және халықты әлеуметтік қорғау министр-
лігінің деректері мен жұмыс берушілердің 
сұранысқа ие мамандықтар туралы ақпа ра-
тына сәйкес жасалады. Екіншіден, мем ле-
кеттік білім беру тапсырысы Үкімет 
қаулысымен бекітіледі. Кейінгі жылдары 
«Серпін» бағдарламасында байқалған білім 
беру грантының игерілмеуі каран тинмен 
байланысты. )йткені оңтүстіктен солтүстік 
�ңірлерге студенттерді шақы руда қиындық 
болған. Басқарма басшысы бағдарламада 
қарастырылған гранттар толығымен 
орындалатынын, кейбір ма ман дық бойынша 
үйлестірілмей қалған тегін грант басқа білім 
беру бағыттарына берілетінін айтты.

БІЛІМ ГРАНТЫ 5 МЫҢҒА АРТТЫ
Жоғары білімнің қолжетімділігін арт-

тыру үшін 2025 жылға дейін грант санын тағы 
50%-ға к�бейту к�зделген. Ж�н-ақ. Бірақ 
кадрларды даярлауға арналған гранттар 
қажетті  бағыттарға  б�лінгенімен, 
талапкерлерді тегін грантқа сүйреу жағы 
кемшін түсіп жатқанын жасыру қиын. Оның 
үстіне, мемлекет ұсынған тегін мамандықты 
тәмамдаған жас маманға қолдағы дипломын 
қажетті салаға арнап, қызығын к�ру неғайбіл. 
)йткені к�п грант б�лінетін IT саласының 
мамандары мен журналистика бойынша 
жоғары білім алғандардың �зі екі қолға бір 
күрек таппай, жұмыссыздардың қатарын 
толықтыруға мәжбүр. 

Министрліктегілер ұлттық бірыңғай 
тестілеуден шекті 50 ұпай жинаған 
үміткердің де тегін оқуға түсуге мүмкіндігі 
мол екенін айтады. Ол үшін гранттан 
қағы латын түлектердің таңдауы дұрыс 
болуы тиіс. Ал сала мамандары тегін оқуға 
мүмкіндік берген министрлік талапкер-
лерге таңдау жасайтын жүйе қажет екенін 
алға тартады. Сондықтан Білім және ғы-
лым министрлігі б�лінетін грант санын 
оқу жылының соңында емес, басында 
шы ға ру керек. Айтуларынша, оқу грантын 
б�лу мәселесі әлі күнге дұрыс шешім 
таппай келеді. Соның салдарынан қалып 
қойған орындарды қайтадан үлестіргеннің 
�зінде грант �з иесін таба алмайды. 
)йткені талапкерлердің таңдауын �згер-
туге мүмкіндігі жоқ. Яғни, бір ғана таңдау 
жасай алатын талапкердің белгілеген оқу 
орнына грант мүлдем б�лінбеуі мүмкін. 
Екіншіден, уақыты мен шарттарын нақты 
к�рсету секілді үлестіруге қатысты талап-
тар заңда анық жазылмаған. 

Сондай-ақ еліміздегі еңбек ресурсы 
басым аймақ жастарын жұмыс күші аз 
ай мақ қа тартуға негізделген «Серпін» бағ-

дарламасы бойынша да былтыр 3 мың 
грант игерілмей қалды. Мемлекет ұсынған 
осындай мүмкіндікті пайдалануға жастар-
дың құлықсыздық танытуына қандай 
себеп барын бірнеше талапкерден сұрап 
біл дік. Айтуынша, к�бі қызметтік мансап-
та �су мен �з құқығын білу үшін заңгерлік 
пен экономиканы таңдаса, соңғы жыл-
дары айлығы к�теріліп жатқан дәрігер мен 
мұғалім болуды армандайтындардың да 
қата ры к�бейіпті. Үлестірілмей қалатын 
мамандықтарға барғысы келмеудің себе-
бін жастар айлықтың аздығы мен еңбектің 
еленбеуі, табыс к�зін таба алмай қалудан 
к�реді. 

ТҮСІНДІРУ ЖҰМЫСЫ ТҰРАЛАП ТҰР
Қоғам белсендісі әрі республикалық 

QAZBILIM орталығының директоры 
Аятжан Ахметжанұлы сананы түзетпей, 
білім гранттарын б�луді бір қалыпқа 
түсіру қиынға соғатынын айтады. «Білім 
беру грантының толық игерілмей қалу 

мәселесі таңдауға тіреледі. Мысалы, 
мектеп бітіру шілер әр мамандыққа бару 
үшін ҰБТ-да арнаулы бағыт бойынша 
таңдау жасайды. Байқауымша, қазір 
жұрттың к�бі физика-математика, химия 
мен биологияны таң дай ды. @рине, оған 
салыстырмалы түрде грант к�п. Химия 
мен биологияны таңда ғандар педагогика 
немесе медицинаға ба рады. Ал жаңағы 
асып қалатын гранттар – �сімдік шар-
уашылығы, агрономия, вете ринарияға 
жастар барғысы келмейді. Таңдау жаса-
маған соң б�лінген қаражат игерілмей 
қалады. Жұртты зорлап ол ма ман-
дықтарға жібере алмайсың. Оған грант 
б�лмесе тағы болмайды. Сондықтан 
елдегі университеттер ең алдымен түсін-
діру жұмыстарын жақсылап жүргізуі 
керек. Мысалы, талапкерлер арасында 
универ ситет қабырғасында қандай 
мамандықтар бар, қанша грант б�лі-
нетінін түсіндіру қажет. Қазір қоғамда 
жұрттың білетін 2-3 мамандығы бар. 
Педагогика, медицина, IT саласы, 
экономист немесе заңгер», – дейді 
Аятжан Ахметжанұлы.

Бұдан кейін қанымызға сіңіп қалған 
ескі түсініктен арылып, «Үкімет �лтір-
мейді» деген с�з тіркесін мүлдем жойған 
ж�н. Осылай деген қоғам белсендісі 
қандай мамандыққа болсын сол салада 
жоба-жоспарыңды жасап, жан бағамын 
деген к�зқараспен барған дұрыс екенін 
айтады. «Ауыл шаруашылығы саласын 
оқыған адам Үкіметтің жалақысынан 
б�лек, мал шаруашылығы немесе егін 
шаруашылығымен шұғылданғаны дұрыс. 
Таныспен ғана �су түсінігінен арылмаса, 
жоғары жалақы жай арман. )йткені қазір 
әкімнің баласы – әкім, әншінің баласы 
– әнші. Ал танысты күтіп, �зіңнің қалаған 
мамандығыңнан бас тарту қисынсыз. Сол 
үшін адамдардың �зін-�зі асырау қабілетін 
оятуға жұмыс істелуі керек. Мысалы, IT 
саласын т�рт жыл бакалаврда, екі жыл 
магистратурада оқып, жұмыссыз жүрген 
қаншама жұртты білемін. )з мамандығы 
бойынша белгілі бір білім деңгейі жоқ. 
Керісінше, бір ай ол салада оқымаған, 

бірақ білімі жоғары жобаларды жасауға 
қабілетті мамандарды танимын. Сондық-
тан мамандықтың жақсысына жүгіру 
адамның �зі үшін уақытын текке �лтіру-
мен бірдей. Айталық, журналистика сала-
сында оқып алып, бір сараптамалық ма-
териал жазуға қабілетің жетпесе, одан не 
қайыр? Қазір екінің бірі экономист пен 
заңгер. Бірақ �з саласының жілігін шаға-
тын заңгер мен экономист таппай сың. 
Кейде ата-аналар баласына �з қалауымен 
емес, ертең жұмыс табуға к�мектесе 
алатын мүмкіндіктерді ескеріп, мамандық 
таңдатады. Мамандық бізде дипломмен 
�лшеніп кетті. Грант мәселесін түбегейлі 
шешу үшін ауырдың үстімен, жеңілдің 
астымен жүру к�зқарасынан арылудан 
бастайық. Мысалы, биылғы грант тағы 
кешігіп шықты. Жаңағы айтқан IT 
саласына �те к�п грант б�лінген. )з 
мамандығы бойынша ары қарай ізденуге 
құлықсыздық танытқандар тұрғанда ол 
мамандықты таңдағандардың ертеңіне 
күмәнмен қараймын» деп с�зін түйіндеді 
Аятжан Ахметжанұлы.

ЖОҒАРЫ БІЛІМ БИЗНЕСКЕ 
АЙНАЛМАУЫ КЕРЕК

Білім беру тапсырысында мемлекеттік 
жоспарлау жүйесі жетілмегенін жеткізген 
MAQSUT NARIKBAYEV UNIVERSITY 
басқарма т�рағасы Талғат Нәрікбаев түй-
сік ті �згертіп, түлектерді шақырып 
алғанымен мәселе шешілмейтінін айтады. 
«@лемде мамандарға деген бұл сұраныс 
терең экономикалық анализге, салалар-
дың дамуына, �ңірлердегі к�рсеткіштер 
кешенінің динамикасына, кәсіптердің 
�згеруін талдауға негізделеді. )кінішке 
қарай, бізде мұндай зерттеу жүргізуге 
қажетті ресурстар жоқ. Мемлекеттік білім 
беру тапсырысын жоспарлау үстірт 
деректер бойынша жүзеге асырылады. 
Ресми статистиканың сапасы да нашар әрі 
шындыққа жанаспайды. Тағы бір себеп, 
болашақ түлекті белгілі бір салаға тарту 
үшін оған оқуға грант беру жеткіліксіз. 
Дәл осы кәсіппен табыс пен мансап әке-
летінін нақты түсінуі керек. Мемлекет 
ондай жағдай ұсына алмайды. Сондықтан 

к�птеген бағыт бойынша гранттар игеріл-
мей қалады. )йткені осы мамандықтар 
бойынша еңбек нарығы құрылмаған 
немесе дамымаған. Мемлекеттік білім 
беру тапсырысын жоспарлау барысында 
Еңбек және халықты әлеуметтік қорғау 
министрлігі аналитикалық ресурстарға 
басымдық беруі керек. Қай мамандық 
сұранысқа ие болатынын болжаудың 
неғұрлым күрделі моделін қолдану қажет. 
Студенттер тарапының ғана емес, жұмыс 
берушілердің де сұранысы ескерілуі 
шарт», – дейді басқарма т�рағасы.

Сонымен бірге ол мемлекет жыл 
сайын мыңдаған грант б�летін IT секілді 
сала университеттің біліміне тәуелді емес. 
)йткені бұл сала жоғары оқу орындарының 
білім беру бағдарламаларына қарағанда 
әлдеқайда тез дамып келеді екен. «Мәсе-
лен, елімізде alemschool жұмыс істейді. 
Онда оқытушылар офлайнда сабақ 
�ткізбейді, диплом да берілмейді. Жоғары 
білім бизнеске айналмауы керек. Студент 
жоғары білім үшін ақша т�лемеуі тиіс.
Университет негізінен халқына, еліне 
қызмет  ету і  шарт.  Университет  – 
коммерциялық емес, әлеумет алдындағы 
жауапкершілігі бар ұйым. Студенттердің 
білімі мен тәжірибесін олардың ақшасы-
ның есебінен дамыту мүмкін емес. Сапалы 
білім беруді ұйымдастыруда аз қаражат 
жұмсалмайды. Сондықтан білім сапасын 
арттырғымыз келсе, Испания, Германия 
немесе Нидерландтағыдай оқытушы-
лардың жалақысын мемлекет тікелей 
қаржыландыруы керек. Ал университет 
қаржыландырудың басқа к�здерін қарас-
тыруы қажет. Тағы бір айтарым, қазір тест 
базасын құруға, емтихан тапсыруды 
ұйымдастыруға к�п күш пен қыруар 
қаражат жұмсалады. ҰБТ-ны алып тастап, 
ЖОО-лар студенттерді бұрынғыдай 
емтиханмен қабылдау керек. Емтихандар 
тест түрінде емес, Еуропа, Америкадағыдай 
белгілі бір тапсырмалар арқылы, баланың 
қабілетін, белсенділігін анықтау бойынша 
�ткізілгені ж�н. Қазір түлектер тест 
сұрақтарын жаттап жүр. Негізі, мектептер-
де балаларды тапсырмалардың жауабын 
жаттауға емес, шешімін табуға үйрету 
керек», – дейді Талғат Нәрікбаев.

Тегін оқудың құны жоқ па?

Сондай-ақ еліміздегі еңбек ресурсы басым аймақ 
жастарын жұмыс күші аз ай мақ қа тартуға 

негізделген «Серпін» бағ дарламасы бойынша да 
былтыр 3 мың грант игерілмей қалды. Мемлекет 

ұсынған осындай мүмкіндікті пайдалануға жастар-
дың құлықсыздық танытуына қандай себеп барын 

бірнеше талапкерден сұрап біл дік.

Осыдан �ш жыл б#рын Елбасы 
Н#рс#лтан Назарбаевты� Жарлы-
�ымен Шымкентке республикалы� 
�ала мәртебесі берілген болатын. 
Б#л тарихи шешім Шымкентті� ты-
нысын ашты десек, �ателеспеспіз. 
Б#л туралы �ала әкімі М. 0йтенов 
елордада�ы Орталы� коммуни-
кациялар �ызметінде $ткен бри-
фингте айтып $тті.   

Назгүл НАЗАРБЕК

10 ЖЫЛДА САЛЫНЫП ЖҮРГЕН ЖОЛ 
ҮШ ЖЫЛДА-АҚ ЕҢСЕРІЛДІ

Үш жылдың ішінде қала бюджеті 131,2 
млрд теңгеден биыл 481,6 млрд теңгеге 
жетіп отыр, яғни �сім 3,7 есе. Кәсіпкерлік 
белсенділік те артқан. Инвестиция к�лемі 
соңғы үш жылда 1,9 есеге �сіп, биыл 214 
млрд теңгеден 400 млрд теңгеге жету 
жоспарланды. «Осыдан 3 жыл бұрын 
�неркәсіп �німінің к�лемі 425 млрд теңге 
болса, жыл соңында 710 млрд теңге 
болады деп күтілуде. Дербес қала мәрте-
бесін алған жылы 403 мың шаршы метр 
тұрғын үй берілген болса, биыл оның 
санын 1 миллионға жеткізу жоспар ланған. 
Нәтижесінде,  салық базасы �сіп, 
жергілікті бюджетке түсімдер 57 млрд 
теңгеден 150 млрд теңгеге жетті. Жалпы, 
үшжылдық инвестиция 1,2 трлн теңгеден 
асты» деп атап �тті Мұрат Дүйсенбекұлы. 

Бұдан б�лек, қала басшысы Шым-
кенттегі экономикалық �сім инфра-
құрылымға қарқын бергенін атап �тті. 
Соңғы үш жылда,  биылды қосып 
есептесек, 853,5 шақырым жол т�селетіні, 
бұрын дәл мұндай к�лемдегі жол 10 жылда 
салын ғанын еске салды. Үш жылда, 
биылды қосып есептегенде, 18 тұрғын 
алабы ауызсуға қосылып, 60 мың адам 
сапалы ауызсумен қамтылмақ. Сонымен 
қатар осы уақыт аралығында  7 тұрғын 
алабы табиғи газға қосылып, 29 500 адам 
к�гілдір отынның қызығын к�ріп отыр. 
Жалпы, 2023 жылға дейін тұрғындар 100 
пайыз сапалы ауызсу мен табиғи газға, 
2025 жылға дейін 100 пайыз сапалы электр 
қуатына қосылады деп күтіліп отыр.

«Тәуелсіздігіміздің 30 жылдығы қар-
саңында Шымкент қаласына ерекше 
қам қорлық к�рсетіп келе жатқан Елбасы-
ның қала дамуындағы орасан р�лін Шым-

шаһар тұрғындары айрықша бағалай-
тынын атап �ткім келеді. Мемлекет 
басшысы «Жаңа жағдайдағы Қазақстан: 
Іс-қимыл кезеңі» атты Қазақстан халқына 
Жолдауында �ңірлерді дамыту бойынша 
нақты тапсырмалар берді. )здеріңізге 
мәлім, Шымкент қаласы да �зге �ңірлер 
сияқты пандемия жағдайында тіршілік 
етіп жатыр. Жыл басынан бүгінге дейін 
7 117 адам коронавирус инфекциясын 
жұқтырып, 6 782 адам емделіп шықты. 
)кінішке қарай, 154 адамның �мірін 
сақтап қала алмадық. Бүгінде 1 ком-
понентпен 291 074 адамға, 2 компонентпен 
175 775 адамға вакцина егілді. Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Кемелұлының 
тікелей тапсырмасымен және қолдауымен 
медицина ұйымдарының материалдық-
техникалық базасын біршама нығайтып 
алдық. Бұл мақсатқа осы екі жылда 13,1 
млрд теңге қарастырылды. 14 157 меди-
цина қызметкері оқытылды. Барлық мүд-
делі органдардың бірлескен жұмысының 
арқасында биыл пандемияны оңай 
еңсеріп отырмыз» деп атап �тті брифинг 
барысында қала әкімі. 

 Қаланың негізгі экономикалық к�р-
сеткішінде де �сім қарқын алып келеді. 
Жалпы, 2021 жылдың қаңтар-мамыр 
айларында �неркәсіп �німінің к�лемі 295 
млрд теңгені құрап, 2020 жылғы тиісті 
кезеңімен салыстырғанда 10,1 пайызға 
артқан. )неркәсіптің қала экономика-
сының негізін құраушы сала екені белгілі. 
Осы бағыттағы Шымкент қаласының 
жалпы �ңірлік �німдегі үлесі  24,6 пайыз 
болып отыр. Мемлекет басшысы Жол-

дауда �ңдеу �неркәсібін алдағы 5 жылда 
кем дегенде 1,5 есеге �сіруді тапсырған 
болатын. Үшінші мегаполисте осы 
мақсатта бірнеше бастама  қолға алынып 
отыр. 

АГРО-ИНДУСТРИАЛДЫ АЙМАҒЫ 
ҚҰРЫЛЫП ЖАТЫР

)ңдеу �неркәсібін дамыту бағытында 
қолға алынған жұмыстың бірі – «Жұлдыз» 
индустриалды аймағы. Қазір мұнда 
инфрақұрылымды қалыптастыру жұмыс-
тары басталып кеткен. 306 гектар жер 
аймақта құрылыс, металлургия, фарма-
цев тика, жиһаз �неркәсібі дамитын бо-
лады. «Бүгінде 200 млрд теңгеге 5 мыңнан 
астам жұмыс ашылатын 50 инвестициялық 
жобаны іске асыру к�зделген. Одан б�лек, 
жеке индустриалды аймақтарды ашу бо-
йын ша да жұмыстар жүріп жатыр. Шым-
кент тің 3 индустриалды аймағында алғаш-
қы бес айда 1,8 млрд теңгеге 274 жұмыс 
орнымен 4 жоба жүзеге асырылды. Жыл 
соңына дейін инвестиция к�лемі 38,1 
млрд теңгеге болатын 13 жоба іске қосы-
лады. Жалпы, 754 жұмыс орны ашылады 
деп күтіп отырмыз»,  – деді  жиын 
барысында Мұрат Дүйсенбекұлы. 

 Сонымен бірге Жолдаудағы басым 
бағыттардың бірі жергілікті жерде әлеу-
меттік маңызы бар азық-түлік тауарлары-
мен �здерін қамтуды үйлестіру болатын.  
Шымкент қаласында осы бағытта 2 бірдей 
агро-индустриалды аймағы құрылып жа-
тыр. Бірі – заманауи �неркәсіптік жылы-
жай кешені болса, екіншісі – «Бозарық» 
тамақ �неркәсібі индустриалды аймағы. 

Қазір екі агро�ндіріс аймағының да жоба-
лау-сметалық құжаттары дайындалып 
жатыр. Құжаттама сараптамадан шыққан 
соң құрылыс жұмысы басталады. Жалпы, 
Шымкентте агро�німдерді �ңдеуге 
басымдық берілген. Мәселен, осы жылы 
ауыл шаруашылығында жалпы құны 24 
млрд теңгені құрайтын 32 инвестициялық 
жоба іске асырылып жатыр. Есепті 
кезеңде 12,8 млрд теңгенің ауылшаруа-
шылық �німі �ндіріліп, �ткен жылдың 
тиісті кезеңімен салыстырғанда 1,2 па-
йыз ға артқан. Салаға бағытталған экспорт 
к�лемі 39 млн АҚШ долларын құрап, 
�ткен жылдың тиісті кезеңінен 10 пайызға 
артық. 

ШАҒЫН Ж�НЕ ОРТА БИЗНЕСТІҢ 
ҮЛЕСІ 34 ПАЙЫЗ

Алдағы 5 жылда Президент елдегі 
шағын және орта бизнестің жалпы �нім 
үлесін 2025 жылға қарай 35 пайызға 
к�бейтуді тапсырғаны белгілі. Қазір 
Шымкентте жалпы �ңірлік �німдегі 
шағын және орта бизнестің үлесі 34 
пайызды құрайды. Бұл бағытта 69 мыңнан 
астам кәсіпкерлік субъектісінде 163 
мыңнан астам адам жұмыс істейді. 2025 
жылға дейін шағын және орта бизнес  
санын 100 мыңға, шағын және орта 
кәсіпкерлікте жұмыспен қамтылғандар 
санын 190 мың адамға, жалпы �ңірлік 
�німдегі үлесін 40 пайызға дейін жеткізу 
жоспарланып отыр екен. Ол үшін биыл 
«Бизнестің Жол картасы 2025» және 
«Қарапайым заттар экономикасы» 
бағдарламалары аясында б�лінетін 
қаржыны 2 есеге ұлғайтып, бюджеттен 6,9 
млрд теңге бағытталып отыр. 2025 жылға 
қарай бағдарлама шеңберінде б�лінетін 
қаражат к�лемін 25 млрд теңгеге дейін 
ұлғайту жоспарланған.

 Биыл «Еңбек» нәтижелі жұмыспен 
қамтуды және жаппай кәсіпкерлікті 
дамыту бағдарламасы аясында 55 жобаға 
816,1 млн теңге б�лінген. Сонымен қатар 
шағын және орта бизнеске екінші деңгейлі 
банктер тарапынан 17,8 млрд теңгеге 
несие үлестірілген. Қалада кәсіпкерлерге 
оңтайлы жағдай жасау үшін «Кәсіпкерлерге 
арналған Үкімет» фронт-офисі жұмыс 
істейді. Жыл басынан бері фронт-офистің 
к�мегіне 2 325 кәсіпкер жүгінген. 

Сонымен қатар үшінші мегаполисте 
ауыз толтырып айтар жағымды жайттың 
бірі – инвестиция тартудан алда келеді. 

Оңтайлы мемлекеттік саясаттың арқасын-
да инвестиция қарқын алған.  Жыл 
басынан бергі  5 айда қала экономикасына 
96,9 млрд теңге инвестиция тартылып, 
�ткен жылдың тиісті кезеңімен салыс тыр-
ғанда 23,7 пайызға артқан. Президенттің 
инвесторлар пулын жасақтау тапсырмасы 
бойынша, құны 2,5 трлн теңгені құрайтын 
261 инвестициялық жобаның базасы 
әзірленіп,  оның ішінде биыл 171,6 млрд 
тең геге 2 500 жаңа жұмыс орнымен 68 жо-
ба ны іске асырылу жоспарланып отыр 
екен.

Күнгейдің құрылыс саласында да 
қарқын бар. Баспана мәселесі – басты 
назарда. Мемлекет басшысы тарапынан 
бұл салаға үлкен жауапкершілік жүктелген.  
Баспананың азаматтардың әлеуметтік 
әл-ауқатымен тікелей байланысты екені 
де белгілі. Биыл шымкенттіктер  бір 
миллион шаршы метр тұрғын үй салуды 
міндеттеп отыр.  Бұл �ткен жылмен са-
лыс тырғанда 1,5 есеге жуық артық. Қазір 
қалада жеке салушылар есебінен 8 639 
пәтерлі 178 к�пқабатты тұрғын үй, бюджет 
тарапынан 5 912 пәтерлі 97 к�пқабатты 
тұрғын үйдің құрылысы жүргізіліп жатыр. 
Құрылыс жұмыстары алғашқы 5 айда 28 
млрд теңгені құрады. 

Жол құрылысының қызу екенін айт-
тық.  Биыл мегаполисте жол құрылысын 
ерекше атап �туге болады. Қазір 295,3 
шақырым жолда құрылыс және ж�ндеу 
жұмыстары жүргізіліп жатыр. Оның ішін-
де 92,2 шақырым магистральді, 203,1 ша-
қырым ішкі орамдық к�шелер бар. К�лік 
кептелістерін болдырмау мақсатында 4 ірі 
жолайрықтың құрылысы жоспарланып, 
биыл екеуінің құрылысы басталды. 
1 жолайрық жыл соңына дейін пайдалануға 
берілетін болады. Нәти жесінде, жақсы 
және қанағат танарлық жолдардың үлесі 
жыл соңына дейін 63,6 пайызға жетпек. 
Жолаушыларға ыңғайлы жағдай жасау 
үшін былтыр 590 жаңа автобус сатып 
алынып, оның 300-і жолға шыққан.  Жыл 
соңына дейін 290 жаңа автобус қосылып,  
қоғамдық к�лік 80 пайызға жаңарады деп 
жоспарланып отыр. Жаңадан келіп жат-
қан автобустар газбен жүреді, жолаушылар 
үшін жағдай жасалған, кондиционері де 
бар. Одан б�лек, мүмкіндігі шектеулі 
жандар үшін де қолайлы. Сонымен қатар 
Жолдауда Мемлекет басшысы елімізде 
қойма және к�лік инфрақұрылымын 
дамы туды тап сыр ған болатын. Шым-
кентте 92 гектар жерге сауда-логистикалық 
аймағы құрыл ған. Одан б�лек, қазір тағы 
да 3 логис тикалық жобаның құрылысы 
жүргізіліп жатыр. 

Шымкент қаласы 

Шымкент – қарқынды дамып келе жатқан 
ҮШІНШІ МЕГАПОЛИС



Жал�ызбасты әке. ��ла��а т�р пі-
дей тиетін осы тіркес «жал�ызбасты 
ана» деген с�зге �ара�анда тым сирек 
�олданыл�анымен, балаларын жал-
�ыз тәрбиелеп отыр�ан әкелер – б�-
гін гі �о�амны� шынды�ы. Та�дырды� 
тәл кегіне �шыра�ан олар �з міндет-
терін �алай ат�арып отыр? Мемлекет 
та рапынан �андай к�мек к�рсетіледі? 
�ан дай санат�а жат�ызыл�ан? Же�іл-
  діктер бар ма?

Осы сұрақтарға жауап іздеу үшін бір-
қа тар мекемелерге сұрау жолдауға тура 
кел ді. Мұндайда ең алдымен статисти ка-
лық мәліметтер қызықтырады. Алайда 
бір ден белгілі болғандай, жалғызбасты 
әке лердің статистикасы мүлдем жүр гізіл-
мей ді екен. Солтүстік Қазақстан облыс-
тық Статистика департаментінің баспас$з 
хатшысы &лия Серікқызының айтуынша, 
тек ажырасулар санының ғана есебі жүр-
гі зіледі, жалғызбасты әкелердің саны 
жоқ. 

Облыстық Жұмыспен қамтуды үйлес-
тіру және әлеуметтік бағдарламалар, Бі-
лім басқармаларында да жалғызбасты 
әке лердің тізімі жоқ болып шықты. «Бізде 
то лық емес отбасы деген санат қана бар. 
Оның қайсысында тек анасы, қайсысында 
тек әкесі барын біз білмейміз», – деді бұл 
ме кемедегілер. 

Жалғызбасты әке деген санат мүлдем 
ес керілмейтіні осыдан-ақ белгілі болды. 
Ешбір заңда «жалғызбасты әке» деген 
ұғым жоқ. Ендеше оларға ешқандай 
жеңіл дік те жоқ. Петропавл қалалық 
әкім дігінің жұмыспен қамту және әлеу-
мет тік бағдарламалар б$лімінің атаулы 
әлеу меттік к$мек секторы меңгерушісінің 
міндетін атқарушы Серікжан Исенов тү-
сін діргеніндей, біріншіден, баспанасыз 
жалғызбасты әкелер толық емес отбасы 
ре тінде жергілікті атқарушы органның үй 
ке зегіне тұра алады. Екіншіден, отба сы-
ларға 44  мыңнан 100 мың теңгеге дейін 
жәр демақы т$ленеді. Үшіншіден, айлық 
та бысы кедейлік шегінен аз болса, атаулы 
әлеуметтік к$мек к$рсетіледі. Т$ртін ші-
ден, баласы жарымжан болса, мүгедекті 

күт кені үшін т$ленетін жәрдемақы бар. 
«Бірақ бұл – тек жалғызбасты әкелерге 
ға на емес, осындай санаттарға енгізілген 
адам дардың барлығына т$ленетін т$лем-
дер. Жалғызбасты әке деген жеке санат 
та, оларға ғана арналған жеңілдік те жоқ» 
деп түсіндірді маман. Ал балаларын жал-
ғыз тәрбиелеп отырған әкелердің мұң-
зары жетерлік. 

ҮЙДІҢ ДЕ, ТҮЗДІҢ ДЕ ЖҰМЫСЫ – 
�З МОЙНЫНДА

Қызылжар ауданына қарасты Якорь 
ауы лында тұратын Бауыржан Дербисов 
2012 жылдан бері жалғыздықтың кермек 
дә мін татып келеді. Асырауында – екі 
ба ла. &йелі бәрін тәрк етіп, Нұр-Сұлтан 
қа ласына кетіп қалғалы хабар-ошар жоқ. 
4 және 6 жасында анадан қалған тірі жетім 
ұл мен қыз қазір 13-15-ке келді. Қызы 
биыл медициналық колледжге оқуға түс-
пекші. Оларды «тістелеп жүріп» $сіру 
оңай бол мағанын айтады. Бастапқыда 
тіпті бастарында баспана да болмапты. 
Кейін туысқаны бір үй сатып әперген 
екен. Со ның ақшасын бірнеше жыл бойы 
б$ліп т$леп, жуырда ғана қарызынан 
құтылған. Ба лаларын асыраймын деп 

басын тауға да, тасқа да ұрған ер адам: 
«Пластикалық те  резе орнатуға жалдан-
дым. Ол мау сым дық жұмыс. Жазда нәпа-
қамызды тап қа ныммен, қыс бойы қинал-
дық. Одан соң күзетке орналастым. Оның 
да жалақысы жетпеді. Кейін шаштараздың 
оқуын оқып, ауылдастарыма қызмет 
к$рсетуге кі ріс тім. Бірақ одан да қайыр 
болмаған соң, пластикалық терезе 
орнатуға қайтып орал дым», – дейді Ба-
уыр жан. Жұмысы мау    сымдық болған-
дықтан, былтыр қыста атаулы әлеуметтік 
к$мек рәсімдеген. Сон дай-ақ балалары-
ның анасынан али мент талап етуге 
мәжбүр болыпты. Бірақ сот шешімі 
шыққалы 4 жыл $тсе де, к$кек ана дан бір 
тиын түспеген. «Онымен қайта қо сылу 
т у р а л ы  с $ з  б о л у ы  м ү м к і н  е м е с . 
Ол – бізге мүлдем жат адам», – дейді жал-
ғыз басты әке. «Үйдің де, түздің де шаруа-
сын жалғыз $зім атқардым. Үй де жи-
надым, тамақ та пісірдім, кір де жудым. 
Қы зымның шашы ұзын, оны сәндеп 
$р уді де меңгеріп алдым. Соның бәрі қа-
лай қолымнан келді екен деп қазір таң-
ғаламын. Балалармен кейде әпкем оты-
ра тын. Ресейде тұратын ата-анам келіп 
тұру шы еді, қазір әлемді жайлаған індетке 

бай ланысты келуді доғарды. Қызым үй 
шаруасына тым ерте араласты. 10 жастан 
асар-аспаста нан пісіруді үйренді», – 
дейді ол. Ауылды жерде тұрғандықтан, 
Бауыр  жан жеміс-к$к$ніс $сіреді. Bсірген 
қияр, қызанақ, сәбізінен қыс мезгіліне 
түр лі салат жабу да қолынан келеді. «Қо-
лымнан келмейтін жұмыс жоқ. Дегенмен 
балаларыма әйел-ананың жылуы же тіс-
пейтіндіктен, үйленгім келеді. Бірақ қыз-
ке ліншектер ауылда тұруға құлықсыз, әрі 
б$ тен балаларды тәрбиелегісі жоқ», – 
дей ді жасы 40-қа келген жігіт ағасы.

Петропавл қаласында тұратын Тимур 
Жум баевтың тағдыры $згеше. 8 жыл 
бұрын оның әйелі лейкемиядан қайтыс 
бол ған. 1 және 3 жасар екі баламен жал-
ғыз қалғанда аспан аударылып жерге 
түс  кендей, жер к$теріліп аспанға шық-
қан дай күйде қалған Тимур Болатұлы 
бәйтеректей бекемдік таныта білді. «Анам 
бол маса, есім ауып кетер ме еді, қайтер 
еді? &сіресе, бастапқы 4 жыл ішінде қат-
ты қиын болды. Одан соң пәтер ке зегіне 
тұ руға болатынын естіп, кезекке жазыл-
дым. &зірге ай сайын 35 мың теңгеге 
пә тер жалдап тұрамыз. Дианам 4, Артем 
3-сыныпты тәмамдады. Екеуі де  оқу 
озат тары. Мектеп қайырымдылық к$мек 
к$р сетіп тұрады. Былтыр карантин ке-
зінде «Nur Otan» партиясы 50 мың тең ге-
нің қаржылай к$мегін к$рсеткеніне ри-
за мыз. Асыраушысынан айырылғанына 
бай ланысты балаларға 45 500 теңге т$ ле-
неді. Бірақ бір кем дүние, ақша жет пейді. 
Карантин кезінде мектептен берілген 
планшет жуырда істен шығып қалды. 
Оны ж$ндеуге 20 мың теңге керек болып 
тұр. Балалар екі ауысымда оқығандықтан, 
оларды мектепке тасымалдаумен, та мақ-
тандырумен жүріп, $зім осы күнге дейін 
жұмыс істей алмадым. Қазір еңбек бир-
жасы маған лайықты жұмыс іздестіріп 
жатыр. Бұған дейін супермаркетте кассир 
бо лып жұмыс істегенмін. Балаларым еш-
кімнен кем болмасын, ішсін, жесін, киін-
сін деп кез келген жұмысқа баруға дайын-
мын», – дейді ұл мен қыздың анасы да, 
әкесі де Тимур Болатұлы. 

Тимур секілді баспанасыз, жұмыссыз 
жүр ген жалғызбасты әкелер жетерлік. 

К$ бі ешкіммен араласпай, томаға-тұйық 
күй кешуде. Бізбен әңгімелесуден бас 
тарт қандары бар. Ол түсінікті де: ескі жа-
ра ның бетін тырнағысы келмейді. Жұмыс 
істейтін әкелер баспанасы жоғын айтса, 
жұмыстан шығарып тастай ма деп қор қа-
тынын жасырмады. 

АНА ЖЫЛУЫ ЖЕТІСПЕЙДІ
Петропавлдық психолог Дина Байма-

ки шева тағдырдың бұл тауқыметі жал ғыз-
басты аналарға қарағанда әкелерге әл де-
қай да ауыр соғатынын айтады. 

«Ер адам үй шаруасын да, $з жұмысын 
да істеуге мәжбүр. Ежелден түздің адамы 
са налатын еркек кіндіктіге бұл оңай емес. 
Үй шаруасын меңгерумен қатар, уақытын 
ұтымды пайдалануды үйренуі керек. 
Сондықтан олар балаға тиісінше к$ңіл 
б$ле алмайды. Bзім жұмыс істейтін гу ма-
нитарлық-техникалық колледжде әкесі 
ғана тәрбиелеп отырған балалар жетерлік. 
Байқағаным, олардың барлығы да ана 
жылуын іздейді. Біреуі маған бауыр басып 
қал ғаны соншалық, үзіліс сайын ка би не-
тіме келіп тұрады. Басқалары да солай: 
әйел оқытушылармен әңгімелескісі келіп 
тұрады. Олардың әкелері шетінен ең бек-
қор, балаларын ешкімнен кем қылмауға 
тырысады. Жақсы тәрбие бере білген, 
де генмен ананың мейіріміне б$леу, әттең, 
ола рдың қолынан келмейді. Ана бола 
ал майды», – дейді психолог Дина Қапиз-
қы зы. 

Жалғызбасты ер адамдар бастарын 
бі рік тіріп, түрлі түйткілдерді бірлесіп ше-
шуге септесетін, мәселе к$теретін, $з 
қиын дықтарына қоғам назарын аудар та-
тын бір қоғам керек екенін айтады. Бәрі 
де балалардың кішкентай кезінде талай 
қиындыққа т$теп беруге тура келгенін 
айтып, ағынан  ақтарылды. Ер адамдардың 
басым б$лігі $згелерден жәрдем сұрауға 
арла на ды. К$пшілігі $здеріне тиесілі 
к$мектен де бейхабар, ал сұрап білуге 
намыстары жі бермейді. Оның үстіне ішкі 
күйзеліс бар. Сондықтан оларға заңгерлік, 
пси хо логиялық, моральдық, материалдық 
к$ мек к$рсететін кризистік орталық, 
әкелер мек тебі сияқты бір ұйым керек-ақ. 
Ал әзір ге жалғыздықты серік еткен 
адамзат тың күшті б$лігіне $з қазанында 
$зі қай нап, қалай да болса ұрпағына 
лайықты тәр бие беруге тырысып бағудан 
басқа амал жоқ...

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

7
www.facebook.com/aikyn.kzaikyngazeti@gmail.com

W
W

W
.A

IK
Y

N
.K

Z


№101 (3958) 

10 ШІЛДЕ 2021 СЕНБІAI  YNQQ
@aikyngazeti

АЙМАҚ

Тұрғын үй кешенінде ор на-
ласқан жаңа пәтерлерге түрлі са-
нат бойынша Ақтау қаласы әкім-
ді гін де кезекте тұрып, «Отбасы» 
бан кі арқылы байқаудан ірік тел-
ген тұрғындар ие болды. Сал та-
нат ты шараға қатысқан Ақтау 
қа ла сының әкімі Нұрдәулет Қи-
лыбай баспаналы болған тұр ғын-
дарды жаңа қонысымен құт тық-
та ды. «Мемлекет қолдауының 
нә   тижесінде баспаналы болып, 
қоныс тойын тойлайтындар саны 
артып келеді. Bткен аптада Ақ тау-
да 216 отбасы жаңа пәтерге кіріп, 
қуанышқа кенелген еді. Міне, 
бү гін елорда күні қарсаңында та-
ғы бір топ тұрғынға пәтер кілтін 
табыстадық. Мерекемен қатар 
кел ген қоныс тойларыңыз құтты 
бол сын. Шаңырақтарыңыз шат-
тыққа толы болып, береке-бір лі-
гі міз арта берсін», – деді қала 
әкі мі. 

Нұрдәулет Қилыбайдың ай-
туын ша, елімізде қолжетімді бас-
пана мәселесін шешуге айрықша 
к$ңіл б$лінуде. Биыл облыс орта-
лығында 86 мың шаршы метр 
тұр ғын үй салу жоспарланған. Бұл 
үй лерді Мемлекет басшысының 

тап сырмасымен әзірленген бағ-
дарламаға сәйкес «Отбасы» банкі 
ар қылы алуға мүмкіндік беріледі. 
Бас паналы болған азаматтар мем-
лекеттің қолдауына алғыс ай тып, 
жылы лебіздерін білдірді. Қуа-
ныш ты күнге жиналғандар жас 
отбасы Мейрам Сапарбаевтың 
шаңырағынан дәм татып, пәтер 
ішін аралап к$рді. «Бүгін біздің 
от басымыз үшін қуанышты күн. 
Мемлекеттің қолжетімді бағ дар-
ламасы арқасында үш б$лмелі 
пә терге ие болдық. Мемлекеттің 
жас отбасылар үшін жасаған осын-
дай қолдауы үшін рақмет», – дейді 
қала тұрғыны.

Қазір үш б$ліктен тұратын 
тұр ғын үй кешенінің қалған б$-
лігін аяқтау жұмыстары қарқынды 
жүріп жатыр. Осылайша, мемле-
кет қолдауының нәтижесінде 
бас паналы болып, қоныс тойын 
той лайтындар саны артпақ. Айта 
кетейік, Маңғыстау облысы соң-
ғы үш жылда тұрғын үй құрылысы 
бойынша республикада үздік үш-
тік қатарынан к$рініп келеді. 

Мәдина Ж�ЛЕЛҚЫЗЫ,
Маңғыстау облысы

Ақтаулықтар қоныс 
тойын тойлады

А�тау �аласында ел Тәуелсіздігіні� 30 жылды�ы аясында 
және елорда к�ніне орай жа�а т�р�ын �й кешеніні� 227 пәтері 
пайдалану�а берілді. 33 ша�ынауданда орналас�ан 670 
пәтерден т�ратын «А��у-3» т�р�ын �й кешеніні� ал�аш�ы б�лігі 
�ткен айда т�р�ындар�а табысталды. 7, 9 және 12 �абаттан 
т�ратын �йлер «Н�рлы жер» мемлекеттік ба�дарламасы аясын-
да бой к�терген.

Жалғызбасты әкелердің тағдыры 
ешкімді толғандырмай ма?

Құбылған баға, қордаланған қарыз
Б�рын �ызылорда облысында�ы 

м�най �ндіруші компаниялар тере�нен 
алынып жат�ан «�ара алтынмен» бірге 
шы�атын ілеспе газды ауа�а жа�ып 
келгені белгілі. Бертін келе ілес пе газ 
�ала�а жетіп, т�р�ындар ілеспе газ ды� 
игілігін к�ре бастады. Дегенмен 
б�гінде сол к�гілдір отынны� ��нына 
�атысты т�йт кілді мәселені� т�йіні әлі 
тар �атыл май келеді.

Қазір коммуналдық қызметтің, оның ішін-
де жарық, жылу, газдың бағасы күннен-күнге 
ша рықтап барады. Соның ішінде к$гілдір 
отын $зімізден $ндірілсе де, құны қол жет кіз-
бес бағаға жетті. 

Бір кездері Құмк$л мұнай кенішіндегі да-
лаға жанып жатқан ілеспе газды $ңдеп, Қы-
зылорда қаласының тұрғындарына табиғи газ 
жеткізіп беріп қана қоймай, жарық пен жылу 
ар зандаған еді. Кейін Бозай-Шымкент газ 
та сымалдау магистралі іске қосылды да, «Қаз-
ТрансГаз Аймақ» АҚ жергілікті жерде $н-
дірілген газға республикалық бағаны қойып, 
қымбаттатып жіберген. Яғни, газды таратушы 
«ҚазТрансГазАймақ» АҚ Қызылорда $ндіріс-
тік филиалы 1 000 текше метр газға қосымша 
құн салығымен 20 903 теңге 93 тиын деп шекті 
баға қойды. Бұл – қымбат және негізсіз баға.

СОТ ШЕШІМІН «ПЫСҚЫРМАДЫ»
Ұлттық экономика министрлігі Табиғи 

мо нополияларды реттеу комитетінің Қы зыл-
орда облысы бойынша департаменті 2019 
жыл ғы 11 қыркүйектегі №44-НҚ бұйрығымен 
тауар лық газды таратудағы тасымалдау қыз-
метінің тарифін бүкіл қосымшаларымен 
34,6%-ға т$мендетіп бекітті. Осы бұйрыққа 
сәй кес, газды б$лшек саудада $ткізу 1 000 тек-
ше метрге қосымша құн салығымен 20 902,93 
тең ге орнына 17 351,52 теңге болды. Бұл 17%-
ға т$мендетілді деген с$з.

Ал «ҚазТрансГазАймақ» бұл бұйрықты 
орын  дай қойған жоқ. Олар тіпті сотқа арыз-
дан  ды. Қызылорда облысының маман дан-
дырыл ған ауданаралық соты 2020 жылғы 6 
ақпанда №44-НҚ бұйрықтың күшін жою 
ж$нін дегі талап-арызды қанағаттандырмады. 
Осы жылғы 4 маусымда $ткен Қызылорда об-
лыс тық сотының сот алқасы $зінің қаулысы-
мен алдыңғы сот шешімін күшінде қалдырды.

Жоғарғы Соттың азаматтық істер ж$нін-
де гі сот алқасы 2020 жылғы 5 қазандағы қаулы-
сы мен ауданаралық соттың актілерін қайта 
қарау ж$ніндегі $тінішті қараудан бас тартты. 
Демек, әділеттілік жеңді, сот жүйесі туралыққа, 
халықтың пайдасына шешім шығарған. 

Осылай деп ашынған қызылордалықтар 
газ тарифін реттеуді талап етіп отыр. Бұған 

қа тысты Ұлттық экономика министрлігінің 
бас пас$з қызметі «ҚазТрансГаз Аймақ» АҚ-
ның Қызылордадағы б$лімшесі тарифтік 
сме та шығындары бабын бұзғаны және бекі-
тіл ген тарифті қолданбағаны үшін тұтыну шы-
ларға 1,5 миллиард теңгеден аса қаражатты 
қай таруға міндеттелгенін хабарлады.

– 2020 жыл бойынша тарифтік сметаның 
орын далуына жүргізілген талдау шеңберінде, 
Ұлт тық экономика министрлігі Табиғи мо но-
по лияларды реттеу комитетінің Қызылорда 
об лысы бойынша департаменті «ҚазТрансГаз 
Ай мақ» АҚ-ның Қызылордадағы б$лім ше сін-
де тарифтік смета шығындары бабын бұзу 
жә не бекітілген тарифті қолданбау дерегі 
анық талды. Нәтижесінде, «ҚазТрансГаз Ай-
мақ» АҚ биыл 1 тамыздан бастап тауарлық 
газ ды газ таратушы жүйелері арқылы тасы-
мал дау қызметіне ҚҚС-сіз 1 000 текше метрге 
3 320,45 теңге м$лшерінде немесе бекітілген 
тари фке қарағанда 44,1 пайызға т$мендетіліп, 
1 жылға уақытша $темдік тариф енгізу жо лы-
мен тұтынушыларға 1 548 508 389  теңге залал 
сомасын қайтарады, – делінген министрліктің 
мәлімдемесінде.

БАҒА ТАҒЫ ҚҰБЫЛДЫ
Қызылорда облыстық $ңірлік комму ни-

ка  циялар қызметінде $ткен брифингте об лыс-
тық Энергетика және тұрғын үй-коммуналдық 
шаруашылық басқармасы басшысының 
орын басары Ерлан Жоламанов осы жылдың 1 
шілдесінен бастап тауарлы газдың к$терме 
сау дадағы бағасы 15 пайызға $скенің айтты. 
Оның с$зінше, енді Қызылорда облысы 
бойын  ша ҚҚС-ті есепке алмағанда, 1 000 
текше метр үшін 8 358 теңгені құрады. Бұған 
дейін 7 268 теңге болатын. Ал Сырдария 
ауданы Те рең$зек кентіндегі газбен жабдықтау 

нысан дарын пайдаланушы мекеме «Қызыл-
орда газ тарату жүйесі» кәсіпорнына тауарлы 
газдың шек ті бағасы 5 шілдеден бастап ҚҚС-
ті  есепке ал  мағанда, 1 000 текше метр үшін 
16 953 теңге, яғни ҚҚС есептегенде 18 987 
теңге деңгейінде бе кітілді. 

Айта кетейік, Қызылорда облысы тұрғын-
дары ның табиғи газға қосылу үлесі 67%-ды 
құ рап отыр. Таяуда Қызылорда облысы әкі мі-
нің қатысуымен екі аудан орталығы Жосалы 
мен Жалағаш кентіне газ берілді. Осы жылғы 
ақпан айында Терең$зек кенті газға қосылды. 
Жал пы, 3 аудан орталығында іске асырылған 
жо баларға 8 млрд теңгеден астам қаржы жұм-
салып,  420 шақырымнан астам газ құбырлары 
са лынды.  8 мыңнан астам тұрғын үйге дейін 
газ құбырлары тартылды. Bткен жылы бюд жет 
есебінен Арал ауданындағы Жақ сы қылыш 
кентіне, Қазалы ауданындағы Ғани Мұратбаев 
және Шиелі ауданындағы Байсын ауылдарына 
табиғи газ берілген болатын. Жал пы, $ңірде 
к$гілдір отынға қол жеткізген тұр ғындардың 
қатары жыл санап артып келеді. Шалғай 
ауылдарға дейін газ құбыры тар тылып, табиғи 
газ игілігін ел к$ріп жатыр. Бұған халықтың 
айтар алғысы б$лек. Алайда к$пшілік қауым 
құбылған бағаға тоқтам керек деп отыр. 

Мұнан б$лек, Қызылордада авток$лікке 
қа жетті сұйытылған газ бағасы да шарықтап 
кетті. Таяуда ғана бір мезетте 20 теңгеге к$те-
ріл ген баға табиғи газ $ндіріп отырған аймақ 
тұр ғындарының қалтасын қағып отыр. Мә се-
лен, бұған дейін к$лік жүргізушілері газды 
60-65 теңгеден құйып келсе, бүгінде газ құны 
80 теңгеден асты. Соның $зінде барлық бе кет-
терден газ табу қиын. 

Н.ҚАЗБЕК,
Қызылорда облысы
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Тілсіз жаудың құрбаны көбейді

Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан қаласы, Б.Саттарханов 
даңғылы №29 мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы 
Халықаралық қазақ-түрік университеті. (Университет) Телефон: 
+7(7253) 36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу және сату» 
Регламентінің 20-бабы ашық конкурс негізінде:

а) «Университеттің №1, 2 жатақханаларын, кітапхана мен Тұран 
отбасылық жатақханаларының және ректорат шатырларын ж;ндеу 
жұмыстарын»  сатып алу.

ә) «Университеттің №1, 2 жатақханаларын, кітапхана мен Тұран 
отбасылық жатақханаларының және ректорат шатырларын ж;ндеу 
жұмыстарына қажетті материалдарды сатып алу.

Сатып алудың нысаны болып табылатын жұмыстың басталу және 
аяқталу мерзімі: тараптар келісімшартқа қол қойған күннен бастап 
әлеуетті ;нім беруші тауарларды 50 күнтізбелік күн ішінде жеткізуі 
тиіс.

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға универ-
ситеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 10-бабына сай баға 
ұсыныс тарымен бірге т;мендегі құжаттарды ұсынуларыңызды 
сұрай мыз:

1. <леуетті ;нім берушінің қаржылық жағдайы туралы банктен 
алған анықтамасы;

2. Сатып алу нысаны болып табылатын тауарды жеткізу 
саласындағы тәжірибесін растайтын құжаттары;

3. <леуетті ;нім берушінің заң талаптарына сәйкес тиісті құзыретті 
органдарға тіркелуі туралы анықтама;

4. <леуетті ;нім беруші тауардың сапа сәйкестігін тексеру мақса-
тында олардың үлгілерін, каталогтерін немесе суреттерін ;ткізуі тиіс.

5. <леуетті ;нім беруші ҚҚС т;леуші болса сатып алынатын 
тауарлар бойынша ұсынған баға ұсынысының ішінде ҚҚС қарастыру 
керек.

6. Конкурсқа қатысуға және шарттық кепілдік ретінде конкурсқа 
жарияланған жалпы сомасының кем дегенде 5 пайызы (%) м;лшерінде  
мына есепшотқа аударылуы талап етіледі: Қ.А.Ясауи атындағы ХҚТУ 
м е к е м е с і ,  Б С Н : 9 9 0 4 4 0 0 0 8 0 4 3 ,  Б С К : H S B K K Z K X , 
ЖСК:KZ436010291000010707, Кбе:16, «Қазақстан Халық Банкі» АҚ 
немесе банктік кепілдік берілуге рұқсат.

7. Сатып алынатын тауарға кепілдік мерзімі 12 ай болу міндетті.
Сатып алынатын «Университеттің №1, 2 жатақханаларын, 

кітапхана мен Тұран отбасылық жатақханаларының және ректорат 
шатырларын ж;ндеу жұмыстарының» тізімі мен келісімшарт үлгісін 
http://ayu.edu.kz/ сайтының хабарландыру парақшасынан немесе 
Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайда 
орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік 
университеті, Ректорат ғимараты, №203-кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 30.07.2021 сағат 15.00
Сатып алуға )тінімді )ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы конвертке салынып, 

м;р басылып, хабарландыру жарияланған уақыттан бастап 20 
күнтізбелік күн ішінде Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы 
№29В мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық 
қазақ-түрік университеті, Ректорат ғимараты, №203-кабинетте 
қабылданады.

Хабарландыру

Жетісудағы 
жаңа жем зауыты

Осы орайда күні кеше Алма-
ты об лысында етті және сүтті 
бағыт тағы ірі қараға, құс пен 
балыққа арналған 10 түрлі жем 
дайын дай тын зауыт пайдалануға 
берілгені үміт отын жағатындай.  
Талғар ауданында орналасқан, 
т;рт түлігі майлы, егістігі сайлы  
«Байсерке-Агро» ЖШС соңғы 
жылдары ауыл шаруа шылығын-
дағы тың жаңа лық тарымен 
ерекшеленіп келеді. Соған сай 
;ндіріс ауқымы да қана тын кең-
ге жайып, табысы да тасқындап 
отыр. Енді, міне осы серіктестік 
отандық мал азығын дайын-
дайтын зауыт ашты. Нысанның 
іске қосылу салта наты на облыс 
әкімі Амандық Ба та лов, «Бай-
серке-Агро» агрохол дингінің 
пр е зиденті Темірхан Досмұхам-
бетов және осы  ;ңірге жұмыс 
сапарымен келген бір топ сена-
тор, ғалымдар мен аграрлық 
сала мамандары қатысты. 

Технологияны сақтау, ғалым-
дар мен бірлесіп жұмыс істеу ;те 
ма ңыз ды. Сонда біз мал санын 
;сіріп қана қоймай, су және 
басқа да табиғи байлықтардың 
жетіспеу шілігін сезінбестен мол 
;нім алатын боламыз. Ол үшін 
бізге ең алды мен ғылыми к;з-
қарас, жоға ры білікті мамандар, 
ауыл шаруа шылығы дақыл-
дарының заманауи сапалы сорт-
тары, ;німділігі жоғары мал 
тұ  қымы қажет. Біздің бола ша-
ғымыз – аграрлық салада, сон-
дықтан осы саланы дамыту – а са 
жауапты да қажетті шара, – деді 
сенатор Ақылбек Кү ріш баев 
жетісулықтарды маңыз ды кә-
сіп  орынның ашылуымен құт-
тық таған с;зінде. 

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы

Биыл ауыл шаруашылы
ы ар�асында нәпа�а тауып 
отыр
андар
а, оны� ішінде мал �сірушілерге �те �иын 
болып т�р. �ыста �арды� аз болуы, к�ктем мен жазда 
жауын-шашынны� сиреуі елді� бір�атар ��ірін ��р
а�шылы� 
жайлап, мал шы
ынына �шыратты. Сонымен бірге асты� 
пен мал азы
ыны� шы
ымдылы
ына да кері әсерін тигізіп, 
шаруалар алда
ы к"з бен �ысты ала�дай к"тіп  отыр.

Б�рыннан от пен суды тіл-
сіз жау
а телитініміз бе кер 
емес. Шынды
ы сол со� 
ы 
жылдары �рт �� шып, су
а 
кетіп,�аза тап�андар жайлы 
жиі-жиі еститін бол ды�. ��т-
�арушылар жыл сайын �ауіп-
сіздік ережелерін айтып,әбі-
гер бол
анымен, ты�дап жат-
�ан ��ла� жо�. $кінішке �арай, 
су
а т"сем деп ажал ��ш �ан 
азаматтарды� саны то�таусыз 
�сіп барады. Неге?

              

ҚАУІПСІЗДІК ҰМЫТ 
ҚАЛҒАНДАЙ

Судағы қауіпсіздікті қамтама-
сыз ету жайы тікелей Т;тенше 
жағдайлар министрлігінің негізгі 
міндеті мен құзырына енеді. Осы 
мақсатта Полиция департа мен ті 
және жергілікті атқарушы органдар 
бірлесіп жыл сайын түрлі іс-шара 
атқаратынын білеміз. <йткенмен, 
бақылау бола тұрса да, жаз шыға 
сала суға түсушілер са ны ның 
артуына байланысты ;лім-жітім де 
к;бейеді. Мәселен, әр жылдары 
суға кеткендердің белгілі бір кезең-
дердегі статистикасын салыстырып 
к;рсек. 2019 жылы 1 маусым мен 
13 шілде аралығында елімізде 133 
адам суға кеткен. Оның 48-і кәме-
летке толмағандар екен. <йтеуір, 

сол жылы барлығы 236 адамның 
ажалы судан болғаны жария. Ал 
былтыр дәл сол 1 мау сым мен 13 
шіл де аралығында 104 адамның 
суға батып кеткені мәлім болған 
еді. Оның ішінде де 29 бала бар. 
Бірақ жылды қорытын дылағанда, 
жалпы 239 жан тілсіз жаудың құр-
баны болыпты. Бір қызығы, был-
тыр шомылу маусымы былай 
тұрсын, сәуір айындағы жағдай 
бойын ша, еліміздің ;зен-к;л дерін-
де барлығы 28 адам, оның ішінде 
10 бала к;з жұмған. Биыл да жағдай 
мәз емес. Бір ғана маусым айында 
елі мізде 72 адам суға кетіп қаза тап-
ты. Арасында 27 бала кеткен. Оқыс 

жағдай Түркістан мен Қызылорда 
облысында к;п тіркел ген. Бұдан 
б;лек, Т;тенше жағдай лар ми-
нистр лігінің мәліметінше, су ж а-
ғалаулары аумағын тексеру кезінде  
құтқарушылар мен поли ция қыз-
меткерлері 59 адамды (8-і бала) 
құтқарған. Яғни, құтқарылған адам 
санынан қаза болғандар к;п.

Дегенмен құтқарушыларды да 
айыптай алмаймыз. Қолдан кел-
ген ше үгіт-насихат жүргізіп әлек. 
Елімізде суға шомылуға және су 
маңында демалуға арналған 592 
ресми орын бар, оның 111-і – ком-
муналдық, ал 481-і – жеке жағажай. 
Суға шомылуға тыйым салынған 2 

мыңнан астам орын бар. Ол жер-
лерге 5 мыңнан астам ес керту бел-
гісі қойылып, 1 мыңға жуық к;р-
некі стенд орнатылған. Онда тіпті 
адамдардың қаза  табу себептері 
мен жағдайлары да ашық жазылған 
екен. Т;тенше жағдайлар ми-
нистрлігі адамдардың су айдын-
дарында қаза табуының алдын алу 
бойынша профилактикалық жұ-
мыс ты күшейту үшін күн сайын су 
айдындарында, жаппай демалатын 
орындарда рейдтік іс-шаралар 
;ткізеді. Жүзу құралдарымен жиі-
жиі тексеріс жүргізеді. Былтыр 16 
мыңнан астам рейд және патруль-
деу жүргізіліп, «Қоғамдық орын-

дарда болу қағидаларын бұзу» 
<кім шілік құқықбұзушылық тура-
лы кодекстің 440-бабы және 364-
бабы «Ор тақ су пайдалану қағи-
даларын бұзу» бойынша 3 мыңнан 
астам адам әкімшілік жауапкер-
шілікке тартылған. Биыл да су ай-
дын дарында адамдардың қауіпсіз-
дігі мақсатында азаматтық қорғау 
органдарының қызметкерлері ал-
дын алу жұмыстарын жүргізіп жа-
тыр. Халық арасында 323 мыңнан 
астам үгіт-насихат (буклеттер, па-
рақ шалар) таратылып, жұрт шы-
лық пен 2 мыңға жуық жиын ;ткі-
зілген. Профилактикалық жұмысқа 
5 600-ге жуық волонтер де тарты-
лыпты. Сондай-ақ суға шомылу 
ере желерін бұзғаны үшін 14 адам 
әкімшілік жауапкершілікке тар-
тылып, 1 000-нан астам адамға 
ескерту жасалған. Осыған қарап 
Т;тенше жағдайлар комитетінің 
тарапынан тиісті шаралар атқарыл-
мады деп айту қиындау. Және де 
суға батып бара жатқан жандарды 
бірінші құтқарып қалатын да осы 
т;тенше жағдайлар қызметінің 
мамандары. Бұл ретте тағы бір 
мәселені ұмытпаған ж;н. Ел аума-
ғында барлық ;зен-к;лді қадағалау 
мүмкін бола қоймас. Не де болса, 
тілсіз жаудың құрбаны азаймай 
отыр. К;з жұмғандардың дені рұқ-
сат етілмеген жерде шомылады. Ал 
олардың ішінде балалардың болуы, 
расында алаңдатар дүние.

ЖАУАПКЕРШІЛІК 
ЕЛЕНБЕЙ КЕЛЕДІ 

Қайткен күнде де, адамдардың 
суға кетуінің басты себебі рұқсат 
етілмеген жерге шомылуынан бо-
лып отыр. Су ай дын  дарындағы 
қауіп  сіздік ере же сінде «тек жаб-
дық талған жерлерде суға шомылуға 
болады» делінген. Онда құтқару-
шы лар кезекшілік ететіндіктен, 

адам дардың қауіп сіз дігі біршама 
сақталады. Сонымен қатар мас 
күйде суға шомылу, ;з күшін 
бағаламай, суға батып бара жатқан 
адамды құтқарамын деп әрекет 
жасау да жиі тіркелетін фактор. Ал 
балалардың суға батып кету жағ-
дайы к;біне ата-анасының, жалпы 
ересек адамдардың қа рауынсыз 
қалдыру салдарынан болады. Яғни, 
ата-ананың балаға деген жауап-
сыздығы мен салғырт тығы да бар 
десек, қателеспейміз. Ереже бо-
йынша, балалар тек ересек адам-
дардың қарауымен суға шомылуы 
тиіс. Конституцияда кәмелет 
жасына толмаған балалар 18 жасқа 
толғанша ата-ананың қамқор-
лығын да болатыны нақты жазыл-
ғанын білеміз. Дегенмен заңнамада 
баласы суға кетіп қалған жағдайда 
ата-анасына мынандай жаза 
тағайындалады деген нақты норма 
жоқ. Егер ата-ананың кінәсі ті ке-
лей дәлелденсе, құқықтық жауап-
кершілікке, оның ішінде міндетін 
орындамағаны туралы әкімшілік 
жауап кершілікке тартылады. Отба-
сындағы баланың қауіпсіздігі әке-
шешесінде екені рас. Осындай 
қайғылы жайттардың к;беюіне 
әлеуметтік жағдай да әсер ететін 
секілді. Күнк;ріс қамымен жүрген 
ата-ана балаларына қарауға мүм-
кіндігі болмай жататын жайттарды 
да ескерген ж;н тәрізді. Tрттен 
қаза тапқан балалардың жағдайы-
нан да соны аңғардық.

Баланың да, ересек адамның да 
суға кетуі соңғы кезде оңтүстік 
;ңірлерде артып кеткен. Былтыр да 
солай еді. Айдың -күннің аманында 
судан келіп жатқан балалардың 
;лімі алаңдатады. Тек ойлантып 
қана қоймай, нақты іс-әрекетке 
итермелеуі қажет-ақ. Сондықтан 
бұл мәселеде кінәні тиісті ведомс-
твоға немесе ата-анаға да ысыра 
алмаймыз. Сайып келгенде, мұның 
бәрі әр адамның жауапкершілігіне 
келіп тірелетіндей.

Ш�О-да су
а батып кет-
кен 20 жаста
ы �ызды� де-
несін ��т�арушылар 20 метр 
тере�діктен алып шы�ты. 
Б�л туралы облысты� ТЖД 
баспас�з �ызметі хабарла-
ды.

ТЖД ;кілдерінің мәліметін-
ше, 7 шілде күні Бесқарағай 
ауданынан бір топ адам Шүлбі 
су қоймасына демалуға келген. 

«Демалушылар суға түсуге 
рұқсат етілмеген жерде шомыл-
ған. Жағадан шамамен 20 метр 
жү зіп барып, кенет судың қатты 
ағы сынан қыздар суға бата 
баста ған. Олардың біреуін жігіт 
судан алып шығады. Ал суға 
батып бара жатқан екінші қызға 
сол жерге жақын маңда демалып 
жатқан адамдар к;мекке келген. 
Бірақ су дың тым тереңдігінен 
оған к; мек тесе алмаған», – 
дейді облыс тық ТЖД ;кілі. 

Оқиға орнына келген құт-
қару шылар 20 жастағы қыздың 
де несін 20 метр тереңдіктен 
алып шықты. 

Т;тенше жағдай депар-
таменті азаматтардан суға түсу 
кезінде жауапкершілік таны-
туды сұрай ды. Олар суда демалу 
кезінде жүріс-тұрыс ережелерін 
сақтау, жүзу шекаралары бел-
гіленген жерде шомылу керек 
екенін қа таң ескертті.

Мейірім БАҚЫТЖАН

ШҚО-да 20 жастағы 
қыз суға батып кетті

Алматыда �ажыларды� 
Сауд Арабиясына сапарын 
рә сімдеу кезінде 143 жал-

ан вакцинация паспортын 
дайындау
а к�мектескен 
ту ристік компания аны�тал-
ды. �азір сот�а дейінгі тер-
геу ж"ргізіліп жатыр. 

Компанияны тінту бары сын-
да ұйымдастыру техникасы, 
м;р лер, бланк табылған. Қазір 
сот сараптамасы тағайындалған. 

«<леуметтік желіге мони-
торинг жасаймыз. Деректер 
базасында ресми тіркелген 
анық  тамаларды немесе вак-
цинация паспортын дайындау 
туралы жалған ұсыныстарды 
анықтаймыз. Біз қазірдің ;зінде 
осындай 35 хабарландыруды 
анықтадық. Ішкі істер министр-
лігі коронавируспен байла-
нысты барлық ақпаратты жіті 
қадағалайды, – дейді ІІМ Кри-
ми  налдық полиция депар та-
менті басты ғының орынба сары 
Қайрат Нұрмағамбетов.

Polisia.kz-тің хабарлауынша, 
биыл осындай 30 факт тіркелген. 

Айта кетейік, Қазақстанда 
жал  ған құжат дайындағаны 
үшін 4 жылға дейін бас бостан-
ды ғы нан айыру, ал оны пайда-
лан ғаны үшін 40 тәулікке дейін 
қа мауға алу жазасы бар.

М.ҚАЙРАТҚЫЗЫ

Вакцинация паспортын 
сатқан компания

 Мадияр 
 ТӨЛЕУ
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